
AKTUAtts lO VPRAŠANJE 

Razprave in razgovori v ožjem al i 5ir-
iem obsegu okrog letošnjih investicij se 
*• nekaj časa v središču pozornosti. Gre 
• fflavnem za usmerjanje investicij za 
«*»žbei\i standard. Gre za uresničenje 
Pretiloga sindikalnih organizacij, oziroma 
»a priporočilo Okrajnega ljudskega • « -
W a . 

Kaj kmalu b i morali v s i dosedanji na-
P*ri političnih In družbenih organizacij 
»*JM konkretno obliko v občinskih druž
n i h načrt ih. Parola dveh tretjin dobička 
*a standard, od česar naj b i v povpreč ja 
V a j tretjina bila na razpolago za reševa
l e komunalnih problemov občine, bi mo> 
t 1* najti svoje mesto v sedanjih pripra

vah za gradbeno sezono, v deli tvi sred
stev v gospodarskih organizacijah in na 
zborih vol ivcev. 

Dosedanja praksa Je pokazala, da se 
družbene in poli t ične organizacije in tudi 
sindikalne organizacije zelo podpirale 
načelo investicij za družbeni standard. V 
krogih upravnih organov pa se čes tokra t 
razprave o tem zvodene okrog ugotavlja
nja težav, potreb po rekonstrukcijah pod
jetij, o obremenitvah z anuitetami, o ob
veznostih proizvodnje in podobno, kar 
naj b i šlo v škodo standardu oziroma • 
Škodo samim delavcem. Značilno pa je, 
da se mnogi zagovorniki takih tendenc 
že vnaprej krijejo izza samoupravnih or
ganov češ : mi nismo proti, če bo to odo
br i l delavski svet. 

Da bodo o tem govori l i ln odločali sa
moupravni organi, je povsem pravilno. 
Toda zelo aktualno vprašan je je, kako 
bodo zastopniki uprav podjetij te pred
loge obrazložili pred samoupravnimi or
gani, kako Jih bodo tolmačili , s kakšnimi 
stališči in tendencami dokumentirali. V 
občini Radovljica so predvideli anketo o 
tem vprašanju . Morda bi bila primerna v 
nekaterih primerih tudi oblika referendu
ma. Toda vse te demokra t ične oblike lah
ko gredo mimo pravih želja in potreb 
delavstva, če j im prej poli t ične organiza
cije dodobra ne raztolmačijo osnovnega 
ci l ja te akcije, k i gre v korist njim samim. 

K . M . 

K t U A l N O VPSA'.ANJE 

Sončni žarki, k i razposajeno trkajo na mrzlo zemljo prisojnih poboči j , 
so zimi navkljub prebudili prve znanilce spomladi — trobentice ln 
teloh. Letos se zima kar prezgodaj poslavlja. Če le ni odšla na kratek 
»dopust«! Menda tudi deček, k i je na nedeljskem izletu natrgal šopek 
snežnobelega teloha, modruje o tem. — »Kaj zato, če nas je letos 
potegnila zima za nos,« si misl i . »Konec koncev ima tudi pomlad 

svoje p r i v l a č n o s t i . . .« 
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Lttošnja komunalna gradnja v občini Kranj 

O D K O D 

P r o b l e m 
št. 1 

Standard ni le plača - Neosnovana bojazen pred brezpo
selnostjo - Fluktuacija 6-krai manjša - Več sodelovanja 

na vasi - Franc Popit vnovič predsednik O O SZDL 

Posvetovanje 8 predstavniki 
gospodarskih organizacij 
Predlog Inteksa zavrnjen 
Glavni objekt Zdravstveni dom 

Kranj, 13. februarja. 

Danes dopoldne se je v prostorih Okrajnega ljud
skega odbora začela 4. redna letna okrajna konfe
renca SZDL. Konferenci je razen 145 delegatov pri
sostvovalo tudi več članov Glavnega odbora SZDL, 
med njimi tovariši Boris Ziherl, Franc Lubej in 
Franc Kimovec - Žiga. V uvodu je konferenco v 
imenu predsedstva Glavnega odbora SZDL Slovenije 
pozdravil tov. Franc Lubej. V svojem pozdravnem 
govoru je očrtal osnovno smer dejavnosti Sociali
stične zveze v sedanjem položaju: skrb za človeka 
in izboljšanje njegovih življenskih ter delovnih 
pogojev. 

ko^i k^Ntvi ustreznih organov enega zaposlenega v industriji 1 
Pr h e n C e t e r k o m l s l l ' l e najprej mili jon 211.000 d i n . . .t 
tte

 r * l poročilo predsednik Okraj- »Razen povečanega vpliva in 
• a u o d b o r a SZDL tov. Popit. To- vloge delavskega razreda v druž-

" r » Popit se Je v poročilu zlasti beno poli t ičnem življenju,« je de-
r*al na najaktualnejših gospo- ja! v nadaljevanju tov. Popit, 

;* r «kih 
«•1«: 

problemih. Med drugim je 

*K°t r e z u i t a t celotne jugoslo-
u ke notranje in zunanje polit i-

i 1 q aktivnosti poli t ičnih s i l , po-

»smo si zadali nalogo boriti se ZH 
tako politiko v podjetju in komu
ni, da bodo neposredni proizva
jalci čutili izboljšanje svojega 
lastnega položaja tudi v material-

j ° s e SZDL, konkretno v na- nem pogledu. 
«o ° ^ r a J u lahko ugotovimo ugod- V tej smeri smo se zavzemali 
stv ' J ° ^ t ^ n o razpoloženje prebival- zlasti: 1. za povečan je produk-
T ^ j To razpoloženje smo lahko tivnosti, 2. za novo politiko zapo-
y 0 j . 1 v ogromni udeležbi na raznih slovanja delovne sile, 3. za investi-
| f t _ V a r i in odloči tvah za kandida- cijsko politiko, 4. za reševanje od-

»del 

pra * e r e n c a n ' Je vedno več je , Taz-
t l y n

 e . . V e d n ° tehtnejše in konstruk-

T° izredno zanimanje državl ja- nosov med ljudmi. 
2 a razna poli t ična vprašanja , 

e z b a na raznih sestankih in 

^ n j 6 ^ 6 ' z a n i i m e m J e z a J a v n a vpra-

ire 

V a t l v upravljanju vseh d raž 

ja je te dneva 
k_Prenehoma se širi krog ljudi, k i 

v dan večje, 
v • ; " c i i u m a se sin krog ljudi, k 
l 0 v . e . i ° a k U v n o in zavestno pode 

^°-Političn7h''7n" J"goVpod ar*skTh v e č l ° »Posobnost razviti produk 
* d e . v - s k u š n j e rastejo, krepi se t i v n f > s t , n . Proizvajalne sile dru2 

V S K L A D I T 1 INTERES 
P O S A M E Z N I K A I N S K U P N O S T I 

Skrb za višjo produktivnost ni 
samo i ekonomsko tehnični pro
blem, ampak tudi družbeno polit i
čen. Od tega, kol iko bo naš druž
beni sistem, sloneč na družbenem 
in delavskem upravljanju, pokazal 

je za spremembo mentalitete do
volj poli t ično delo, ampak se mo
ramo zavedati, da je zato potreben 
materialen interes. In sicer taka 
ekonomska stimulacija vsakega in
dividualnega proizvajalca, k i bo 
do maksimuma razvila iniciativo 
za ustvarjalnost in čut za produk
tivnost in za racionalno gospodar
jenje, da se bo optimalno zdru
ževal d ružbeni interes z individu
alnim. V tej smeri bi morali se
daj, ko sprejemajo v podjetjih 
tarifne pravilnike, postaviti tarifno 
poli t iko. 

K R E P I T E V 
M A T E R I A L N E O S N O V E 

PODJETIJ I N OBČIN 
Materialna krepitev nižjih teri

torialnih enot in podjetij raste. 
Neposredni proizvajalci sami raz
pravljajo in odločajo v našem 
okraju z 20,2 % viška dela in so 
udeleženi na 41,5% dohodkov iz 
gospodarstva i n od prebivalstva. 

Ko lek t iv i sami določajo tarifno 
politiko v svojih podjetjih v okvi 
ru splošnih poli t ičnih smernic sin
dikata. Se pravi , da imajo vse 
možnosti , da preko različnih nači
nov stimulirajo neposredne proiz
vajalce in ustvarijo bol j še rezul
tate v okviru podjetja. 

Prav gotovo j im bo pri tem 
služil nač in p lačevanja po akordu, 
normi, tarifni postavki, analitska 
ocena delovnih mest. Škodlj iva bi 
bila seveda vsaka šablona, tenden

ca po enakih startih, enakih pla
čah itd. Uvel javi t i bo treba 
dosledno princip social is t ičnega 
nagrajevanja: »vsakemu po nje
govem delu«. Se pravi tisti, k i bo 
več in bol jše delal in tisti ko
lektiv, k i bo boljše gospodaril, bo 
razpolagal z večjimi sredstvi. Po
časi bo seveda treba misliti na to, 
da se na istem principu postavijo 
tudi proračuni komun.« 

ZA N O V E O D N O S E 
V PODJETJIH 

V nadaljevanju je tovar iš sekre
tar govoril o kadrovski pol i t ik i v 
podjetjih in o strokovnem uspo
sabljanju delavcev. Vsem, k i ima
jo interes, da se izobrazijo, je 
treba to izobrazbo omogočit i . 
Zato imamo že v e č različnih šol, 
v prihodnje pa b i j ih bilo treba 
še nekaj na novo ustanoviti. Naj 
bol jše učence bi morali napotiti 
tudi na študij na univerzo. 

»Poseben problem v podjetjih,« 
Je dejal v nadaljevanju tovariS 
Popit, »so medsebojni odnosi med 
ljudmi. V teh odnosih hočejo ljud
je videti ustvaritev socialist ičnih 
družbenih odnosov. In imajo pravi 
Instinktivno čut i jo, da b i morali 
bit i v social is t ičnem podjetju dru
gačni odnosi, kot so b i l i v času 
kapi ta l i s t ičnega lastnika. Posebno 
občutl j ivi so odnosi med mojstri 
ln delavci. Tu imamo pogostokrat 
opravka z birokratskimi, prlmitiv-

(Nadaljevanje na 3. strani) 

V soboto, 14. februarja, so se 
zbrali v Kram ju direktorji in pred
stavniki samoupravnih organov go
spodarskih organizacij na posebno 
posvetovanje na občinskem ljud
skem odboru. Govor i l i so o vsk!a» 
di tvi potreb in obstoječih možno
stih pr i le tošnjem reševanju najbolj 
pereč ih komunalnih problemov 
Kranja. 

Standard delavcev nI samo deio 
in zaslužek ter udobnosti v pod
jetju ob njegovi osemurni zapo
sl i tv i . Njegove potrebe niso zado
ščene niti z golim stanovanjem, če 
mu okolica ne nudi najnujnejših 
zdravstvenih, kulturnih in drugih 
potreb. Tako je uvodoma tolmačil 
predsednik občine Franc Puhar 
sam namen posvetovanja. 

Slo je za sredstva za družbeni 
sfandard. Podjetja bodo letos 
mnogo investirala v ta namen. — 
Hkrat i Ima velike potrebe tudi ob
čina. Nekateri objekti kot zlasti 
Zdravstveni dom, nova tržnica, pa 
tudi Sindikalni dom, stadion, vodo
vod itd., živo zadevajo vprašan je 
življenjskih pogojev delovnih lju
d i . To so taki objekti, k i j ih mora 

nekdo s pomočjo in v korist samih 
delovnih kolekt ivov reševa t i v 
širšem obsegu. 

Podjetja naj b i skupno prispe
vala 180 milijonov dinarjev za vsa 
ta dela. Pri tem znesku so bile 
upoš tevane najnujnejše investicije 
in so morali črtati celo ureditev 
zobne ambulante in drugo, kar bi 
tudi bilo potrebno. 

Pred predstavnike delovnih ko
lektivov je bilo postavljeno dvoje 

p Q — u S n . j e rastejo, krep 
l t e r * ° r m i i n v s e D i n * sistem socla-

'cne demokracije. Vedno moč-
slti* ** družbeni vp l iv delav-
**vod | a z r e < l a v upravljanju s pro-

°PRlMO SE N A D E L A V C A 
Ko je govoril o politiki Okraj 

be, je odvisno njegovo uveljav
ljanje in nadmočnost nad kapita
list ičnim sistemom in sistemom 
upravljanja gospodarstva po državi . 

N a š sistem delavskega uprav
ljanja ima vse pogoje, da pokaže 
prednosti. Saj ima neposredni pro
izvajalec vse možnost i razviti sa

nira 
?* odbora SZDL, je dejal, da se moiniciatlvo v pogojih demokra t ič 

en^ P redvsem na »socialno in nega upravljanja z gospodarstvom 
j t *nsko strukturo našega okra- ln družbenimi zadevami, potrebno 
8 t V o °kraju prevladuje prebivai- ga je samo ekonomsko vezati za 
s a i n * a P ° s l e n o v industriji, saj se rezultate racionalnega gospodarje
nj* ° 2 0 Prebivalstva preživ- nja podjetja. 
«5^ 8 . ^ m e t i j s tvom. Narodni doho- Zato je pot 
le« 

k'^ind
 m i lV a r d

 d™ i z kmetijstva, nit i je treba odnos, k i ga je imel 
^ u*trije, gradbeniš tva , prome- mezdni delavec do gospodarjenja 
«uj • 9 o z d a r i s t v a 37,117 milijard v podjetju pod kapi tal is t ičnim 
*» ko ' 2 0 l ) r t i ' t r 9 0 v i n e , gostinstva lastnikom, v odnos, k i naj ga ima 
J J j J a r d m U - B a l n ° ' dejavnosti 3 ' 3 5 2 m i " soupravljalec i n posredno lastnik 

din, A l i na enega zaposle- proizvajalnih sredstev. Seveda bi 
v kmetijstvu 235.000 din, na idealizirali stvar, če b i menili , da 

j , -•'"cujstvom. Narodni aono- ^ .a iu je potrebno z vsemi sred-
okroja j e ,Dn leta 1!)58 dose- stvti usmeriti neposredne proizva-
44.136 milijard din, od tega jalce k tem vprašanjem. Sprem e-

Okrajna konferenca SZDL: Pogled v dvorano med otvoritvijo 

v p r a š a n j : če se strinjajo s postav
ljenim predlogom o gradnjah T 
okviru občine in če se strinjajo s 
predlogom prispevkov, k i naj M 
j ih odstopili za ta dela občini . 

O prvem vprašanju ni bilo ras
prave. Nihče ne more oporekati, 
da ti objekti res niso živl jenjske 
nujni. Toda o drugem vp ra šan j e 
je bi la razprava ž ivahna. Dasi se 
nihče ni upiral temu načelu in se 
mnogi poudarjali pripravljenost i * 
tudi potrebo za zbiranje skupnih 
sredstev za take potrebe občine, 
so vendar posamezniki prikazovali 
pereče potrebe v podjetju. 

Najprej se je oglasil predstavnik 
»Save« in govoril o ve l ik ih potre
bah notranje rekonstrukcije, k i j i h 
tam imajo. Predlog je predvideval, 
da bi oni prispevali 65 milijonov 
dinarjev, ka i pa ne bi bi lo moč. 

Proti tem izjavam se je dvigni le 
več predstavnikov drugih kranj
skih podjetij. Men i l i so, da bi bi le 
popuščanje neprav ično v primerja
vi z ostalimi podjetji. 

Precej govora je bilo tudi o pred
logu predstavnikov Inteksa, in si
cer, naj b i prispevek za potrebe 
občine določal i po številu zaposle
nih delavcev. Tudi proti temu na
činu »pravičnega« zbiranja sred
stev je nastopilo več govornikov. 
Trd i l i so, da bi ob taki računici 
ne mogli najti potrebnih sredstev, 
ker j ih nekatera podjetja prepre-
sto nimajo, razen tega pa se za
radi različnih instrumentov dobi
ček ne more meriti po številu ze-
posienih. 

Kljub temu, da je Iskra med naj
močnejšimi podjetji, letos nima na 
razpolago večj ih sredstev. Kl jue 
temu so odstopili občini vsa sred
stva iz dobička , namenjena za 
družbeni standard, kar znese 34 
milijonov. Nj im v podjetju ne osta
ne nobenih sredstev (dve tretjini), 
kot je v drugih podjetjih. Tudi 
Planika letos ne more prispevati 
v sorazmerju z ostalimi, zaradi ob
veznosti, k i j ih imajo in zaradi re
konstrukcij, k i so v teku. Toda na
slednje leto bodo dali znatno več, 
kot so obljubili . Imenovali so tudi 
žago na Britofu, kjer je samo 5 za
poslenih delavcev, a bodo prispe
vali kar 2 milijona dinarjev. 

Po daljši diskusij i so spremenili 
nekatere predloge o prispevkih ta
ko, da bi podjetje »Sava« prispe
valo 55 milijonov, Iskra 34, Intek* 
35, IBI 8, Tiskanina 38 milijoneT 
dinarjev itd. 

Seveda bodo o tem še razprav
ljal i na zborih proizvajalcev im tu
di na sejah delavskih svetov. Vsa 
ka neizpolnitev sedanjih predlogev 
pa bi znova resno ogrožala ures
niči tev postavljenih ciljev v korist 
delavstva oziroma prebivalstva. 

K . M . 



L T U D F E I N D O G O D K I 

V Z P O R E D N O 

V Ljudski republiki Ki ta jski je v teh dneh vel ik« 
akcija za zbiranje gnojil, odpadkov, skratka vseh smeti. 
A k c i j o so začeli zaradi »poživitve pol jedels tva«. 

Is točasno pa zaostrujejo potrošnjo nekaterih naj
nujnejš ih potrebščin. Taiko so na primer odredili, da 
bodo tudi milo prodajali na karte. Vsak držav l jan bo 
dobil dnevno približno en gram mila. 

V Z A M E N O Z A K A R D I N A L S K I K L O B U K 

Bordeauxški škof Richaud je postal kardinal. N o v i 
papež Ivan XXII I . je do francoskih ka to l ičanov nasploh 
zelo obziren, zato je tudi povečal š tevi lo francoskih 
kardinalov. Le-ti se bodo papežu zahval i l i na poseben 
način. Vedo, da Ivan XXI I I . rad pije dobro francosko 
vino, k i se ga je navadil še kot nuncij v Parizu, zato 
bodo v papeževo klet namestili več zabojev najbolj
šega bordojea. 

B O J K O T 

Izraelski novinarji so napovedali bojkot parlamentu. 
Utemeljitev: novinarji ne smejo več v novo, pred krat
k im otvorjeno kavarno in restavracijo parlamenta v 
času med kosilom in večer jo , ker je takrat rezervacija 
aamo za člane parlamenta. 

F O T O G R A F I J E N A M A L T I 

Prebivalci Malte so razburjeni. London odbija nji
hove zahteve. Se več! Ukinja ustavo in zavrača vse 
predloge. Malteški laburist ični vodja Dom Mintoff, k i 
vodi borbo za emancipacijo Malte, poziva prebivalce 
na bojkot. Tist i , k i z njim soglašajo, so dobil i tudi 
neke vrste pr i ročnikov, kako organizirati upor. Ena iz
med direktiv ima naslednjo vsebino: »Iz svojih hiš 
zmeči te vse fotografije tistih, k i so vam bi l i prej prija
telji, sedaj pa vam niso več.« 

Kakšne fotografije so s tem mišl jene, ni težko uga
nit i . Vendar pa zaradi tega britanske oblasti Mintoffa 
ne morejo aretirati in ga izročiti sodišču, ker on a i 
ničesar na tančno določil i 

L A T I N S K A A M E R I K A 
Vest iz Caracasa: 
Dvajset rok je amputiranih. Sto ljudi huje in štiTisto 

laže ranjenih. Takšna je bilanca žr tev petard, k i so 
eksplodirale ob Novem letu v Venezueli . 

Bilanca je s t rašnejša kot je bi la tista po revolucij i 
proti diktatorju Jimenezu. 

AMERIŠKI HITLER 

V New Yorku je b i l obsojen na 5 let temnice 21-
letni George F. Leggett. Imenoval se je: »Fiihrer Forest 
Hilsa«. Le-ta je začel s kljukastimi križi in ostalimi re
kviz i t i graditi temelje nacis t ičnemu gibanju v Združe
nih d ržavah . Toda sredstev za vzdrževanje tega gibanja 
ni imel, zato se je lot i l gangsterskih podvigov — vlo
mov in tatvin. 

Skratka, bi l je dobesedno na pravi nacis t ični poti. 

S P O R A Z U M 
A l i bo dokončno rešeno dolgo

letno »Jabolko spora« — zamotano 
ciprsko vprašan je? Tako se Je 
vsakdo spraševa l po objavljenem 
sporazumu, k i sta ga dosegla grški 
ln turški zunanji minister, odobrila 
pa njuna predsednika vlade na 
nevtralnem terenu, v ZUrichu, v 
Švici. 

Dolga leta, točneje od 1. aprila 
1955, Je mali otok sredi vzhodnega 
dela Sredozemskega morja ka l i l 
dobre sosedske odnose med Grčijo 
ln Turči jo, hkrati pa povzročal še 
več je preglavice V e l i k i Britanij i . 
Od I. 1878 je namreč Ciper britan
ska kolonija. Po drugi svetovni 
vojni je tudi ta mali otok zajelo 
osvobodilno gibanje. Začelo se je 
najprej z mirnimi zahtevami za ne
odvisnost in za pr ikl juči tev h Gr
čiji, kajti na tem otoku je od pol 
milijona prebivalcev 420.000 Grkov, 
ostali pa so turške narodnosti. V e 
čina Je torej skušala uveljavit i po
pularno geslo »Enosis«, po naše 
»združitev« z matično grško deže
lo. Ker zahteve niso obrodile uspe
ha, Je pred štirimi leti izbruhnil 
krvav upor, k i je doslej terjal b l i 
zu 600 človeških žr tev. Tudi naj-
ostrejš i ukrepi, obsedno stanje in 
vo jaške operacije niso mogle 
ngnatl dobro organiziranega osvo
bodilnega gibanja ciprskih Grkov . 

Sčasoma se Je položaj še bolj 
zaostril, ko so nepr i čakovano iz
bruhnil i spopadi med obema na
rodnostnima skupinama na otoku, 
med G r k i in Turk i . Prišlo Je tako 

daleč , da so se pripadniki obeh 
narodnosti med seboj krvavo obra
čunaval i , v ladi v Atenah in v A n 
kar i pa sta silovito zaostrili med
sebojne odnose. Vsak poskus spra
ve je b i l zaman. V e l i k a Britanija 
pa se je spet znašla v hvaležni 
v logi razsodnika, čeprav Je bistvo 
vsega zla na otoku britansko go
spostvo ln odvisnost ciprskega 
prebivalstva. 

Zdaj sta se dve sprti strani ne
pr ičakovano naglo, komaj v pičlem 
tednu, sporazumeli med seboj. Gr
ški in turški predstavniki so skle
n i l i sporazum, k i predvideva neod
visnost Cipra . M a l i sredozemski 
otok naj b i postal neodvisna re
publika, v njegovem parlamentu 
pa naj b i bilo 70 odstotkov grških 
poslancev in 30 odstotkov turških. 
Poseben organ, v katerem bi b i l i 
predstavniki grških in turških 
skupnosti, b i odločal o nekaterih 
važnejš ih zadevah. Grčija Je popu
stila v svoji dosedanji zahtevi po 
prikl juči tvi otoka, Turk i pa so v 
zameno opustili svojo zahtevo, naj 
bi otok razdelil i . 

V splošnem zadovoljstvu, k i Je 
nastalo po sklenitvi sporazuma v 
Ziirichu, so nekateri skoraj poza
b i l i , da mora pravzaprav odloči lno 
besedo o tem vprašan ju spregovo
ri t i V e l i k a Britanija. Toda »glede 
na to, piše britanski časopis TI
MES,« da je britanska vlada stalno 
podcrtavala potrebo po grško-tur-
škem sporazumu, danes nima kaj 
Izbirati. Z zadovoljstvom mora 

sprejeti to, kar so objavil i v Z i i 
richu. 

Trojni sestanek med predstavniki 
vseh treh dežel v Londonu bo zdaj 
pokazal, kol iko je V e l i k a Britanija 
zares pripravljena dati svoj podpis 
pod sporazum med Grčijo ln Tur
čijo. N i dvoma, da odloči tev bri
tanske vlade zato ne bo povsem 
lahka in kaj lahko se zgodi, da 
bodo v Londonu skušali odlašat i z 
neposrednim priznanjem neodvis
nosti Cipru, saj tako imenovani 
Macmll lanov načrt predvideva za 
to kar sedemletni rok. 

Sporazum med Grčijo in Turči jo 
torej še ne pomeni dokončne re
ši tve ciprskega vprašan ja . N i pa 
nobenega dvoma, da Je ta korak 
znatno približal zamotani problem 
k njegovemu koncu. Vnovič se Je 
pokazalo, da so medsebojni nepo
sredni razgovori vedno najboljša 
in najbližja pot za odpravo spor
nih problemov ln za dosego spo
razuma. Tudi sedanji grško- turški 
sporazum, je odstranil vzrok za 
nesiporazume in nesoglasja med 
obema balkanskima deželama in 
odprl pot za njuno medsebojno so
delovanje. Tako pa je hkrati od
stranjeno eno od nevarnih žarišč, 
k i je dolga leta kal i lo mir v Vzhod
nem Sredozemlju in nevarno ogro
žalo splošno mednarodno varnost. 

Upajmo, da bodo tudi v Londonu 
sprevideli pomen tega sporazuma 
in da se bo V e l i k a Britanija brez 
večj ih pomislekov pridružila ko
ristni pobudi Grčije in Turči je . 

Mar t in Tomažič 

v n e d e l j o s m o ž a b e I e ž i t i 
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suho ln sončno vreme. Temperatu

ra se bo dvignila. 

OB P R A Z N I K U G L A S B E N I ! 

K U L T U R E N A J E S E N I C A H 

Nedelja, 15. februarja. 
Svet Svobod in prosvetnih dru

š tev občine Jesenice je priredil 
tudi letos glasbeno revijo v poča
stitev 110. obletnice smrti Franceta 
Prešerna . Prvi del revije je b i l 
sinoči, drugi pa danes dopoldne. 
Na sinočni revij i so nastopili pio
nirski tamburaški zbor K U D »Obrt
nik« Jesenice, pionirski zbor osem
letne Jo'e Pr*»*'hov Voranc ob 
spremljavi mladinskega orkestra 
^..a^^ciie šole Jesenice, mladinski 
moški zbor in orkester Svobode 
Hrušica ter mladinski moški zbor 
Svobode Žirovnica. V drugem deiu 
s inočne revije so nastopile 3 godbe 
na pihala, in sicer: godba »Svobo
de« Lesce, Svobode Javornik in 
Svobode Jesenice. Medtem ko se 
prva še bori z začetnimi težavami, 
sta j avorn i ška in jeseniška godba 
tudi s tokratnim nastopom doka

zali, da sodita med naše najboljše 
pihalne orkestre. 

Na današnj i revij i , k i je bila 
zgolj vokalna, pa so nastopili pev
ski zbori K U D Planina pod Golico, 
moški pevski zbor K U D »Obrtnik« 
Jesenice, mladinski mešani zbor 
jeseniške gimnazije, moški zbor 
Svobode Javornik ter moški in me
šani zbor jeseniške Svobode. Zad
njo točko je izvedel moški zbor 
jesen iške Svobode ob spremljavi 
orkestra jeseniške Glasbene šole. 

Tudi današn ja revija je pokazala 
kvalitetno delo posameznih glasbe
nih ansamblov z območja jeseniške 
občine, čeprav izbira programa ni 
bila najboljša. Negativna stran 
letošnje revije je tudi v tem, da 
ni nastopilo nekaj glasbenih an
samblov, k i so na lanski revij i 
pokazali ustrezno kvaliteto. Nasto
pajoče ansamble je na letošnji re
vi j i poslušala glasbena žirija, k i bo 
izdelala izbor ansamblov za nastop 

R A V IV I K 
Ivan je pred leti končal Srednjo kme

tijsko šolo v Mariboru in se zaposlil na 
državnem posestvu nekje na Štajerskem. 
Mlad kmetijski tehnik z zvrhanim ko
šem'znanja in volje do dela si je, kmalu 
pridobil tudi bogate izkušnje in naklo
njenost tistih, ki so delali z njim. Malo 
boječ je bil res, sicer pa dober strokov
njak, odličen organizator in predvsem 
— človek. 

Po odsluženi vojaščini se je začel vse 
bolj spominjati domačega kraja, svoje 
rojstne vasi, pa očeta, matere in brata, 
ki so se ubadali na krpici zemlje tam 
pod mogočnim Blegašem. Ni bila to že
lja po napornem in neproduktivnem delu 
na zapuščeni kmetiji, paČ pa čisto na
vadno domotožje, želja, živeti na Go
renjskem, delati z gorenjskimi kmeti... 

Po izvolitvi zadružnih svetov — or
ganov samoupravljanja v kmetijstvu — 
so časopisi vse več pisali o strokovnem 
kadru v zadrugah, o upravniku, ki ga je 
zakon nekako izenačil z direktorjem v 
tovarni in ki ga mora imeti vsaka za
druga, o modernizaciji kmetijstva itd. 

Ko je Ivan neke nedelje obiskal star
še, je v lokalnem časopisu prebral tudi 
takole objavo: 

Komisija za razpis mest direktorj'cv 
pri O b L O na podlagi 21. člena zakona o 
pristojnosti občinskih in okrajnih ljud
skih odborov in njihovih organov (Urad
ni list F L R J , št. 52-644/57) ter v zvezi s 
358. č lenom prečiščenega besedila uredbe 

o kmetijskih zadrugah (Uradni list F L R J , 
Št. 18-348/58) razpisuje mesto 

u p r a v n i k a ' 
Kmetijske zadruge V R H O V L J E 

Ponudniki za razpisano mesto morajo 
izpolnjevati enega od naslednjih pogo
jev: 

1. visoka strokovna izobrazba — ing. 
agronom; 

2. srednja strokovna izobrazba — 
kmetijski tehnik z 2 leti prakse v kme
tijstvu 

3. nižja strokovna izobrazba in 3-let-
na praksa v kmetijstvu ali 5-letna prak
sa na vodilnih mestih v kmetijstvu. 

Pravilno kolkovane prošnje z izčrp
nim življenjepisom, dokazili o strokov
nosti in o dosedanji zaposlitvi pošljite 
Občinskemu ljudskemu odboru do dne 
5. marca 1959! 

Ivanu se je kar zmeglilo pred očmi. 
Ne samo od členov, uradnih listov, šte
vilk, prošenj in dokazil, pač pa tudi za
to, ker je upal, da bo sprejet. 

»Pravilno kolkovano prošnjo z izčrp
nim življenjepisom, dokazili o strokov
nosti in o dosedanji zaposlitvi« je poslal 
na Občinski ljudski odbor. 

In potem se je začelo! 
»Najprej se boste šli pokazat v Vrhov-

Ije, če jim boste všeč! Veste, ni dovolj 
samo izobrazba in praksa. Tudi oni od 
zadruge morajo dati pristanek!« Tako so 
mu rekli. 

Ivan »se je šel pokazat«. Najprej 
predsedniku upravnega odbora. 

Trd kmet zagorelega obraza in žulja-
vih dlani si ga je nekaj časa ogledoval, 
od spredaj, od zadaj, pa od strani, ga 
spraševal, ocenjeval, delal kar se da pa
meten obraz, se namrdnil in nazadnje 
moško izustil: 

»Nič ne bo, mladenič. Premlad si, pre
malo izkušen. Takle naj bi vodil našo 
zadrugo!? Nak! No, sicer pa vprašajmo 
še druge člane upravnega odbora in 
predsednika zadružnega sveta, kaj bodo 
oni rekli... J a, veš, premlad si, nič ne 
bo!« 

Predsednik upravnega odbora je vo
dil Ivana od hiše do hiše, od člana do 
člana... 

Hudiča, tu imajo pa čudne navade. 
Res, tega ne bi pričakoval... Kot cirku
ški medvedek sem. Tako je premišljeval 
Ivan; člani upravnega odbora pa so ga 
ocenjevali... 

»Mhm, seveda, mlad je, mlad. Ne, ne, 
ta ne bo za nas. Je pa že treba nekaj 
znanja in izkušenj!« 

»Tako je, takle tehnik, ki je komaj 
končal šolo, pa naj bi vodil našo zadru
go?! Ne, ne! Ne bo nič, prijateljček!« 

»Ja, če predsednik reče, da nič, potem 
pa nič! Seveda, mlad je še, mlad...« 

Pokazali so ga tudi predsedniku za
družnega sveta. 

»Je pa treba imeti že nekaj soli v gla
vi, če hočeš voditi takole zadrugo! Tako 
je, fant moj, tako...« 

Ivan ni postal upravnik. Sploh se ni 
Zaposlil nikjer na Gorenjskem, ampak je 
odšel nazaj med sončne štajerske vino
grade... A. T. 

na okrajni revij i , katere glasbeni 
del bo predvidoma na Bledu, vo
kalni pa na Jesenicah. U . 

Z O K R A J N E SKUPŠČINE 
G O R E N J S K I H T A B O R N I K O V 

Kranj , 15. februarja. 
Danes dopoldne je bila v Dija

škem domu na Zlatem polju okraj
na skupščina gorenjskih taborni
kov, k i se jo je udeležila tudi 
tajnica s ta reš inskega sveta Zveze 
tabornikov Slovenije M i r a Avse-
nak. 

Iz referata, k i ga je pripravil 
tov. Franjo Klojčnik, je videti, da 
si je taborniška organizacija v pre
teklem letu prizadevala nuditi svo
jim članom predvsem možnost spo
znavati domovino, ljudi, njihove 
navade in običaje, zgodovino, raz
voj industrializacije itd. Priredil i 
so vrsto taborenj in izletov; teh so 
imeli 296 z 2931 udeleženci . 

Taborn iška organizacija se je v 
zadnjih letih letih š tevi lčno močno 
okrepila, tako med delavsko, vaje
niško, šolsko in tudi kmečko mla
dino. Vse bolj se taborniki vk l ju
čujejo tudi v gorsko stražo. Ven
dar so v razpravi poudarili, da 59 
članov- tabornikov, k i so v gorski 
straži, še ne zadošča. 

Delo taborniške organizacije na 
Gorenjskem ovirajo predvsem 
skromna denarna sredstva in po
manjkanje taborniških domov. 

Program dela gorenjskih tabor
nikov za leto 1959 je prilagojen 
jiibilejnemu letu ob 40-letnici K P J 
in S K O J . Predvidevajo zlasti poho
de po partizanskih poteh, obisk 
spomenikov iz NOB na Gorenj
skem, IV . gorenjski taborniški zlet 
v dneh mladinskega festivala v 
Kranju itd. 

Prijetno vzdušje na skupščini ta
bornikov je na koncu še poveča la 
razdelitev skromnih nagrad naj
boljšim članom in pr i s rčna zahvala 
predsedniku tov. Klojčniku, k i 
ima največ zaslug za delo tabor
nikov na Gorenjskem. T. 

PO M R T V I L U N A DELO 

Kranj , 15. februarja. — Danes je 
imelo Kranjsko akademsko d ruš tvo 
letni občni zbor, k i se ga je udele
žilo porazno malo članov. O delu 
d ruš tva v preteklem letu skoraj ne 
moremo govoriti , saj je vladalo 
pravo mrtvilo. Edina oblika delo
vanja so bila predavanja mladinske 
univerze, zaradi premajhnega zani
manja pa je tudi to zamrlo. K A D 
šteje danes 78 članov, v glavnem 
š tudentov višjih letnikov in absol
ventov, medtem ko mlajši še niso 
včlanjeni , kar je posledica neorga
niziranega pridobivanja novih čla
nov. Razen tega š tudent je še 
vedno nimajo primernega prostora, 
kjer bi se sestajali in prirejali de
batne večere . Na občnem zboru so 
sklenil i , da se bodo letos z vso 
resnostjo lot i l i dela. S. L . 

k r m m i k m 
P O C E N I T E V T E K S T I L A N A J 

GRE V KORIST POTROŠNIKOV 
Državni sekretar za blagovni 

promet LR Slovenije, tovariš Mi
ran Košmelj je na letni konferen
ci OO SZDL v Kranju opozoril 
na nekatere probleme v zvezi $ 
pocenitvijo tekstilnega blaga. Gre 
za odločbo Zveznega izvršnega 
sveta, ki je pred dnevi določil 
znižanje tkanin iz umetnih vlaken 
za 10 odstotkov, oziroma 12 od
stotkov za tkanine iz umetne svi
le. Nove, znižane cene so v velja
vi že od 12. februarja. 

V okviru Jugoslavije je druž
ba odstopila na ta način okroglo 
10 milijard dinarjev za znižanje 
tega blaga. Toda samo zato, da 
to znižanje gre v korist potrošni
kom, da prispeva k nadaljnjemu 
izboljšanju življenjske ravni. 

Je pa nevarnost, da bi trgovina 
del tega znižanja sama pridržala 
s preimenovanjem vrst blaza itd. 
Zato je naloga ljudskih odborov, 
da skrbe, kako se bo ta ukrep 
uresničil v korist potrošnikom. 

Miran Košmelj je ob tej prilož
nosti govoril tudi o organizaciji 
preskrbe naših delavskih središč 
in poudaril, da ljudski odbori ne 
polagajo temu dovolj skrbi. Zla
sti je treba povečati in izboljšati 
maloprodajno mrežo kmetijskih 
pridelkov. -M 

A K A D . S L I K A R IGOR P L E S K O 
R A Z S T A V L J A V K R A N J U 

V petek, 13. februarja, je bila v 
Mestnem muzeju v Kranju odprta 
razstava gvašev aka. slikarja Igor
ja Pleska iz Ljubljane. 

Razstavljavec kranjskemu l ikov
nemu občinstvu ni neznan. V Kra 
nju je razstavljal že dvakrat, in 
sicer 1954. in 1956. leta. 

Slikar Pleško je domačin z Ru
pe pri Kranju. Pripada mlajši, po
vojni generaciji slikarjev. L ikov
no umetnost je študiral na Akade
miji upodabl ja jočih umetnosti v 
Ljubljani. Zanimanje za oljno in 
stensko slikarstvo ga je privedlo 
• oddelek prof. Stupice in prof. 
Pengova. Na razstavi A U U v Beo
gradu je za jedkanico »Vrtiljak« 
prejel prvo nagrado. Tudi na zad
nji razstavi slik in risb decembra 
lani v Mariboru, je presenetil. Le 
redkokdaj se zgodi, da je bila k r i 
tika l ikovnim ustvarjalcem tako 
naklonjena kot ob tokratni raz
stavi. 

In kranjska razstava? Vrsta gva-
sev, kjer prevladuje krajina, bo po 
oblikovni in vsebinski plati vzbu
dila pri kranjskem občinstvu pre
cej zanimanja. — Razstava bo od
prta do 25. februarja. S. 

N A J E S E N I C A H S A M O S T O J N A 
»POKLICNA SVETOVALNICA« 
Z novim letom je na Jesenicah, 

pri odseku za delo ObLO, začela 
poslovati kot samostojna ustanova 
poklicna svetovalnica. Minu l i četr
tek popoldne je Imela komisija za 
usmerjanje mladine v poklice dra
go redno sejo. Razpravljala je e 
programu dela, določila dnn poslo
vanja svetovalnice in sprejela 
proračun . Poklicna svetovalnica na 
Jesenicah dela tudi za občini Bled 
in Bohinj. Na seji so se dogovo
r i l i , da bodo prihodnji mesec pri
redili sestanke z gospodarstveniki 
v vseh treh občinah 1n predavanja 
za s tarše o problemih usmerjanja 
mladine v poklice. 

Lani je jeseniško poklicno sve
tovalnico obiskalo 47 mladih lju
di , k i so iskali nasvete in primer
na, učna mesta. Svetovalnica je 
omogočila skoraj vsem učenje v 
posameznih poklicih. Le 18 mladin
kam niso mogli us t reči , ker na Je
senicah primanjkuje ustreznih uč
nih mest. Toda nekatere od njih 
so se kasneje zaposlile aH pa tudi 
same našle učna mesta. Na Jese
nicah je Izredno pereče vprašan je 
učn 'h mest za žensko mladino. Nič 
bolje pa ni tudi z ostalimi delov
nimi mesti. Kazalo bi žensko mla
dino v Bohinju, na Bledu in gor-
njesavski dol ini usmeriti v turi-
stično-goistinske poklice. -k 

D R E V I S L O V E N S K I V O K A L N I 
O K T E T 

Odkar so koncerti zasedli v 
kranjski kulturni kroniki čas tno 
mesto, skoraj ne mine leto, da ne 
bi obiskal Kranja tudi Slovenski 
vokalni oktet. Ker si je ansambel 
pridobil na prejšnjih gostovanjih 
med kranjskim občinstvom zavid
lj ivo popularnost, ne bi kazalo po
navljati njegovih kvalitet. Zado
stuje naj opozorilo, da bo Sloven
ski vokalni oktet nastopil v zgor
nji dvorani Sindikalnega doma 
drevi ob 20. ur i . Zahtevni program 
je izbran Iz d o m a č e in tuje glas
bene literature. S. 
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Z okrajne konference Socialistične zveze 

P r o b l e m 
št. 1: 

(Nadaljevanje s 1. strani) 
nhnl odnosi na eni strani, in anar
hističnimi na drugi strani. Vz rok 
Je največkrat pomanjkljiva stro
kovna in pol i t ična sposobnost 
m ° J s t r a ter nedisciplina i n slabo 
delo nekaterih delavcev, posebno 
»stih, k i j im je plača v podjetju 
dopolnilo k dohodku iz kmetijstva. 
Tem in podobnim odnosom bi mo
rala posvetiti upravna vodstva, 
Politične organizacije in organi de-
l s»vskega upravljanja čim večjo 
Pozornost in j ih odpravljat i .« 

Precej obširno je tov. Popit go
voril o zaposlovanju delovne sile. 
Dejal je, da na omejitev zaposlo
vanja lahko vplivamo z dveh pla-
l i : na administrativen način in pa, 

d a plačni sistem postavimo tako, 
da bodo delovni kolekt ivi zainte
resirani odkriti nove rezerve de-
tovne sile, k i je še v podjetjih. V 
"marsikaterem primeru bi se to da
lo storiti s p lačevanjem na akord. 

F L U K T U A C I J A P A D A 
Tovar iš predsednik je govoril 

tudi o pomoči, k i naj jo organiza
cije SZDL nudijo posameznikom, 
da bi se laže opredelili za kmetij
sko ali pa industrijsko / proizvod
njo. Polovičars tva tu ne bi kazale 
podpirati. Posebej b i bilo treba 
pomagati polproletariatu, da se 
osvobodi vezi, k i ga vežejo na 
zemljo in mu preprečujejo, da bi 
se v celoti odločil za podjetje. S 
tem v zvezi je govoril še posebej 
o pomenu zakona o nacionaliza
cij i najemnih zgradb in gradbenih 
zemljišč. 

»Nadalje je mnogo primerov,« je 
rečeno v referatu, »ko nolproletar-
ci ponujajo svojo zemljo v od
kup. V takih primerih bi morali po
skrbeti, da to zemljo nekdo pre
vzame, ali jo odkupi. Zagotoviti bi 
morali za odkup take zemlje sred
stva v kmetijskem skladu. S tem 
bi posamezniki dobili sredstva, s 

delo za delavca, več in cenejše 
proizvode. Manj pa bi morali da
jati v razšir janje proizvodnih ka
pacitet posebno tistih, k i zahteva
jo zaposlovanje nove delovne si
le . . . Potrebna je večja podjet
nost in elast ičnost , posebno kadar 
gre za to, da bi čimkoris tneje 
uporabili razpoložljiva sredstva. 
Tu, menim, smo najšibkejši . Ne 
moremo se pri toževati , da nimamo 
sredstev, posebno lttos, lahko pa 
kri t ično priznamo, da j ih nismo v 
stanju najkoristneje in najhitreje 
uporabiti .« 

K M E T I J S K I PROBLEMI 
V O K R A J U 

Tovar iš Popit je govoril nato še 
o nekaterih problemih v kmetij
stvu ter v blagovnem prometu in 
o boju Socialist ične zveze na idej
nem področju. V kmetijstvu smo 

Delegati in gosti med konferenco 

V vsakem 
P°Phščati v 
ker 

primeru, pa ne kaže 
poli t iki zaposlovanja. 

Potem ne bi prišli nikamor na-
D r e J . »Mislim,« je dejal tovar iš 
°Pit, »tla j e treba zahtevati, da 

S e vse notranje rezerve izkoristi-
J°' Pa čeprav ne dosežemo fizične
ga obsega proizvodnje. Pri nas ni 
d i s p r 0 p 0 r c a v izpolnjevanju druž
benega p i a n a v obsegu fizične pro-
l zvodnje, pač pa visoko presega-
0 1 0 število delovne sile.« 

N E O S N O V A N I U G O V O R I 
I N B O J A Z N I 

" V razpravah o pol i t ik i zapo-
8 lovanja se oglašajo nekateri pred
stavniki manj industrializiranih ob-
č l n - To j e razumljivo. Za njih je 
Problem zaposlovanja delovne sile 

u d i političen problem, samo z na-
'Protnega vidika . Za del njihove-
B a Prebivalstva že samo delovno 
Razmerje pomeni višji standard, 
vendar menim, da tudi pri njih 

n e bodo rešili standarda samo z 
Industrializacijo, ampak b i morali 

1 1 paziti tudi na kmetijstvo in >olj 
z iv inor e jo , k i bi prav tako lahko, 
S e v e d a postavljeni na naprednih 
n ačel ih , dal i prebivalstvu boljše 
dohodke. 

Drugi ugovor, k i se pojavlja, je, 
a J bo z naravnim prirastkom v 

'"dustrijskih centrih. Mis l im, da se 
a hko zaposli ves naravni prirastek 

v okviru planiranih številk. Ves 
Prirastek lahko zaposlimo, če spre-
m e r>imo strukturo delovne sile. M ; 
'mamo podatke, da je v industriji 
v okraju zaposlenih precej kme-
l °v . Napačno b i bilo, če b i zapo-
s t a v l j a l i kmete. Ce pa se že po
jav l j a , kdo naj bo zaposlen: ali 

m e t ali delavec, k i ničesar nima 
razen svojih rok, potem sem pre
pričan, da se strinjate z menoj, da 
Je prav, če je zaposlen delavec. 

Pri tem lahko rešimo še nek 
P r oblem. Se danes plačujemo dra-
9 e avtobusne prevoze ljudi, k i ni« 
f° Povsem vezani na podjetja. Ce 

1 odpravili prevoze na dal jš ih raz
daljah z a tiste, k i se lahko doma 
Preživljajo, bi s tem prihranili 
p r e f e J sredstev, k i bi j ih lahko 
vložili v gradnjo stanovanj v in
dustrijskih centrih.« 

C * k temu dodamo Se, da Je 
m ° i n o najti zaposlitev T ostalih 
"^Industrijskih panogah gospo
d s t v a in v industriji gradbenega 
Materiala, potem res ni upraviče-
n a »krb zaradi brezposelnosti. »Ni 
•* treba bati, da bo zaradi brez
poselnosti nastal politični pro
đem,« j«, dejai t o v . predsednik. 
* B ° l m o se. raje in dejalmo polltič-
n l Problem zaradi standarda. Stan
dard Industrijskega delavca Je za 
n a s v kranjskem okraju problem 
številk« ena.« 

katerimi bi , če bi j im priskočili 
na pomoč s posojili, gradili stano
vanja v mestu.« 

'»Pozitivni rezultati omejevanja 
zaposlitve se kažejo v padanju 
fluktuacije. Fluktuacija kot veste 
povzroča veliko škodo gospodar
stvu, zato bo.rba proti njej konso
l idira podjetja. Ce izvzamemo 
vsakoleten odhod v J L A , lahko 
rečemo, da Je po 15. oktobru 1958, 
fluktuacija v industriji skoraj po
polnoma prenehala.« Iz podatkov, 
k i so navedeni v poročilu, je raz
vidno, da se je fluktuacija od jul i
ja lani do le tošnjega januarja 
zmanjšala kar za šes tkra t . 

K R E P I T E V 
M A T E R I A L N E O S N O V E 

D E L A V S K E G A U P R A V L J A N J A 
V nadaljevanju poroči la je tova

riš Popit govoril obširneje o mate 
rialni osnovi delavskega uprav
ljanja in o usposabljanju ljudi za 
te odgovorne družbeno-pol i t ične 
naloge. Materialni položaj podjetij 
se vse bolj krepi. S tem se vse bo'j 
veča tudi zanimanje neposrednega 
proizvajalca za gospodarjenje poa-
jetja. To spreminja miselnost de
lavca. Delavec ni več nekdanji 
mezdni najemnik, marveč svobod
ni proizvajalec. 

Hkrat i se delavci vse bolj uve
ljavljajo tudi v komuni in so se
znanjeni z njenimi problemi. Pri 
tem imajo posebno vlogo občinski 
zbori proizvajalcev, k i so v večini 
občin v okraju dokaj delavni. 

»Tudi sedanja akcija, k i jo je 
začela sindikalna organizacija. Je 
naletela na široko podporo in 
odobravanje. Mobi l iz i ra la Je ko
lektive, da so zbrali precejšnja 
sredstva, s katerimi bodo zgrajena 
stanovanja, šole, menze, flzkultur-
ni objekti, zdravstveni domovi, ser
visi , skratka tisti objekti, k i nepo
sredno vplivajo na standard. Razen 
tega pa ima ta akcija velik pomen 
ravno zato, ker je proizvajalca 
usmerila h komuni, ga potegnila 
iz ozkih okvirov podjetja in mu 
odprla perspektivo uveljavljanja v 
komuni.« 

Ko je govoril o nadaljnji inve
sticijski pol i t iki v gospodarstvu, 
je tovariš Popit dejal: »Na sploš
no bi se morali postaviti na sta
lišče, da bi smeLi zaradi vel ik ih 
komunalnih težav, k i ponekod po
stajajo že politični problem, raz
širjati proizvodne kapacitete pred
vsem kvalitativno in manj kvan
titativno. Z drugimi besedami po
vedano: investirati bi morali v 
glavnem v rekonstrukcije, s kate
rimi bi ujeli korak z napredkom 
tehnike v svetu. Te naj bi prine
sle boljšo kvaliteto izdelkov, lažje 

svojo razpravo posegel tovariš 
V inko Hafner. Govor i l je o odnosu 
med okrajem in občinami, o mož
nosti nadaljnjih prenosov raznih 
pristojnosti na občinske odbore in 
o nalogah ljudskih odbornikov. V 
preteklih štirih letih, odkar so 
ustanovljene nove občin«, je O L O 
že dobil svoje mesto, bodisi kot 
organ skupnosti komun bodisi kot 
člen v verigi d ržavne uprave. Na
daljnja decentralizacija oblasti je 
v nekaterih dejavnosti še zmeraj 
možna. Vendar gre tu za dejavno
sti, k i j ih danes opravlja O L O 
smotrneje kot bi j ih lahko občine. 

Po mnenju tovariša Hafnerja se 
v občinah zbori proizvajalcev pre
malo uveljavljajo. Posebno vpra
šanje pa je stik odbornikov zbora 
proizvajalcev z vol ivc i . V tem po
gledu je treba napraviti korak na
prej. Potrebni bi b i l i zbori volivcev 

njem času dosegli nekaj pozitiv
nih rezultatov. Nekmetijske de
javnosti so se ločile — razen v 
Selški dolini — od K Z . Hkrati no 
se nokatere šibkejše KZ pripojile 
k močnejšim. Tudi število uprav
nikov se je poveča lo . Odkupna 
mreža je prav tako precej uspešno 
in disciplinirano poslovala. Hkrat i 
je bila opravljena arondacija vseh 
večjih posestev, k i so se tudi f i 
nančno okrepila, povečalo pa se je 
tudi število traktorjev. 

Kooperacija se je močneje uve
ljavila. Vendar bi bilo treba pri 
tem v prihodnje gledati predvsem, 
da bi se kooperiralo na čim večjih 
površinah, kor bo le tako strojna 
obdelava rentabilna. Potrebno bo. 
pri sklepanju pogodb o kooperaciji 
misliti tudi na kolobar, ne pa samo 
na površ ine in koločine — in to 
za daljšo dobo. Organizacije SZDL 
na vasi pa bi morale v prihodnje 
bolj sodelovati z upravnimi odbori 
K Z in j im nuditi potrebno pomoč. 
Tudi upravnike K Z bi bilo treba 
še bolj polit ično in strokovno ospo-
osposobiti za svoje delo. Hkrat i bi 
bilo treba šolati nove agronome in 
kmetijske tehnike, okrepiti koope
racijo in družbena kmetijska po
sestva. 

DELO V K O M I S I J A H 
Po poročilu tovariša Popita je 

preči ta la organizacijsko poročilo 
tovarišica Smilja Gost iševa. Tova
riš Lovro Cerar pa je za njo pre
bral še poročilo nadzornega odbora. 

Po poročilih so se delegati raz
del i l i v dve grupi, k i sta ločeno 
razpravljali o gospodarskih in 
ideoloških ter organizacijskih pro
blemih. V komisiji za gospodarstvo 
je govorilo več delegatov o posa
meznih gospodarskih problemih. 
Največ so govoril i o urejanju no
vega plačnega sistema, k i naj bi 
prispeval k povečanju delovne sto
rilnosti. Neki govornik z Jesenic je 
omenil tudi odnose med mojstri in 
delavci v podjetju. Dejal je, da se 
precej govori o vzpodbudnem na
grajevanju delavcev, a da je malo 
govora o stimulativnem nagrajeva
nju srednjega vodilnega kadra v 
podjetjih. Pr i tem je opozoril na 
družbeno škodlj ive pojave med 
mojstri in delavci, k i j ih ne kaže 
zanemarjati. 

V povsem novo področje je t 

P R E D L E T N O K O N F E R E N C O 
O K R A J N E G A S I N D I K A L N E G A S V E T A 

K R A N J 

po mnenju tovariša Popita v zad- p o proizvajalnih enotah, kjer b i iz
voljeni odborniki morali seznanjati 
volivce z naorti okrajnega in ob
činskega ljudskega odbora. 

V komisiji za ideološka in orga
nizacijska vprašanja so največ go
vori l i o mladini in njenem vkl ju
čevanju v javno življenje. Govor i l i 
so tudi o pošolski vzgoji mladine. 
Posebej so se ustavili tudi pri 
problemu članstva SZDL v okraju. 
Kranjski okraj v celoti zaostaja 
glede vkl jučevanja č lanstva v SZDL 
za ostalimi okraji. Vzrok za to je 
predvsem premajhno prizadevanje 
vodstev osnovnih organizacij SZDL, 
hkrati pa tudi sektaški odnos po
sameznih članov oziroma odborni
kov. Primerilo se je, da so črtali 
ljudi iz članstva kar pobiralci čla
narine. To je seveda proti statutu. 
O teh problemih je razpravljal to
variš Mart in Košir. 

V razpravi je sodeloval tudi to
variš Boris Ziherl . Posebej je po
udaril, da se je treba boriti proti 
sek taš tvu in podcenjevanju vloge 
SZDL. SZDL je poli t ična organiza
cija vseh tistih, k i so nosilci ljud
ske oblasti pri nas. 

Nadalje je govoril tudi o mladi
ni in vkl jučevanju mladine v SZDL. 
»Predvsem se str injam,« je dejal 
tovar iš Ziherl , »s tistimi, k i so v 
razpravi poudarjali, da je treba 
mladino vzeti takšno, kakršna je. 
To je mladina, ki ne pozna marsi-
kakšnih negativnih strani preteklo
sti. Ona živi že 14 let v novi so
cialistični Jugoslavij i .« Vse to in 
pa doba, v kateri živimo, pogaja 
nove metode dela z mladino. 

V O L I T V E 
Po končani razpravi je bila po

poldne skupna seja vseh delegatov. 
Na seji so delegati izvol i l i nov 
53-članski okrajni odbor SZDL in 
5-članski nadzorni odbor. Po izvo
l i tv i se je okrajni odbor SZDL ta
koj konstituiral. Za predsednika 
Okrajnega odbora SZDL je bi l vno
vič izvoljen tovariš France Popit, 
za sekretarja pa tovariš Štefan 
Kadoič. V predsedstvo Okrajnega 
odbora SZDL so bi l i izvoljeni še 
naslednji tovar iš i : Benedik dr. 
Janko, Slavko Beznik, Aleksander 
Cerče, V inko Hafner, Tone Hafner, 
Pepca Jež, Vik tor Kral j , Zdenko 
Lavička, Zvone Labura, Zvonka 
Lesjak, Peter Naglic, Jože Ulčar in 
Peter Zbontar. ik 

Razgovor s predsednikom Občinskegu 

sindikalnega svota Tižič 

lov. Z o l o k a r j e m S l a v k o m 

Pred letno konferenco Okrajnega sindikal
nega sveta Kranj, k i bo v začetku marca letos, 
bomo objavljali razgovore s člani predsedstva 
Okrajnega sindikalnega sveta, predsedniki ob
činskih sindikalnih svetov in posameznimi pred
sedniki sindikalnih podružnic o aktualnih pro
blemih, do katerih bo zavzela svoje stališče 
konferenca Okrajnega sindikalnega sveta. 

VPRAŠANJE: Letna konferenca rih sindikalnih podružnic so čla-
Okrajnega sindikalnega sveta bo ni delovnih kolektivov pokazali 
razpravljala o najbolj aktualnih vse razumevanje za ta stališča ter 
problemih dela sindikalnih orga- tudi dali tej akciji vso podporo. 
nizacij. Kakšno stal išče b i po va- Še bolj se je to odražalo na ob-
šem mnenju morala konferenca za- činskih konferencah, kjer so raz-
vzeti do akcije »dveh tretjin«? prave o investicijah za družbeni 

standard, o konkretnih progra
mih za te investicije, o vrstnem 
redu gradenj najvažnejših objek
tov družbenega standarda v ob
čini pokazale, da se je ograja med 
podjetji in komuno začela odločno 
rušiti. VsekaKor, da je to povod 
temu, da so za naše delavce pri
čele postajati razprave o gospo
darjenju v podjetju, o produktiv
nosti, o organizaciji dela in o 
sredstvih, s katerimi razpolaga 
podjetje, vse bolj zanimive in to 
zaradi tega, ker hočejo vedeti, ko
liko sredstev bo dejansko ustvar
jenih in koliko jih bodo lahko na
menili za družbeni standard. 

2 dosedanjimi uspehi akcije 
»dveh tretjin* smo sicer lahko 
zadovoljni, vendar pa je to šele 
prvi korak in nam ostane še vrsta 
nalog. Predvsem je potrebna stal
na skrb za to, da se bodo sred
stva, namenjena za družbeni stan
dard, uporabila smotrno in po jas
no uoločenem programu. Drma 
važna naloga pa je v tem, da bo 
treba skrbeti za pravočasno izde
lavo načrtov, oz. programov ter 
zagotoviti potrebne "radbene ka-

ODGOVOR: »Menim, da bo pacitete. Kot smo pred delovni 
akcija sindikatov za povečanje kolektive postavili potrebo po tsh 
investicij za družbeni standard sredstvih, tako jim bomo morali 
znana pod imenom »dve tretjini« pokazati tudi rezultate, za ka) so 
morala imeti v razpravi na letni se ta sredstva porabila, 
konferenci Okrajnega sindikalne- Prav v tem drugem delu bo 
ga sveta pomembno mesto. morala okrajna konferenca dati 

Največji uspeh te gospodarske .svoj prispevek oz. postaviti do-
politične akcije sindikalnih orga- ločena stališča. Delovnim kolek-
nizacij je v tem, da smo z njo tivom je treba zagotoviti, da t>o-
razgibali vse naše člane, sprožili do zbrana sredstva uporabljena 
smo vrsto živahnih razprav, pred- zares samo za objekte, za katere 
logov, mnenj in vzbudili pozor- so se sami odločili, od ljudskih 
nos t za reševanje problemov druž- odborov *a pričakujemo, da bodo 
benega standarda, ne samo v pod- pravočasno pripravili načrte in 
jetjih, temveč tudi izven njih, v zagotovili potrebne gradbene ka-
okviru občin. 2e na občnih zbo- pacitete.« 

S L A V K O Z A L O K A R 
predsednik ObSS Tržič 

na Dheunem ueo 
V K O M U N A H 

Za izboljšanje stanovanjske gradnje 

• 

Svet za gradbene in komunalne zadeve 
tržiške občine je v sredo sprejel odlok o 
usmerjanju gradnje stanovanjskih hiš in 
odlok o uporabi družbenih sredstev za 
gradnjo stanovanjskih hiš. V 2. členu pr
vega odloka beremo, da se morajo zidati 
predvsem hiše z večjim števi lom stano
vanj (bloki) v koncentriranih gradbiščih. 
Dopušča se tudi gradnja vrstnih hiš, kjer 
to narekujejo posebni pogoji. Pri indivi 
dualnih hišah je treba stremeti za tem, 
da se doseže čim večja gostota prebival
cev na 1 ha. Površ ina zemljišča za eno 
hišo praviloma ne sme v povprečju pre
segati 400 kvadratnih metrov. Pri izbiri 
zemljišča za stanovanjsko gradnjo imajo 
prednost tista zemljišča, na katerih so že 
urejene osnovne komunalne naprave. Ce 
takih zemljišč ni, se izberejo zemljišča v 

bližini komunalnih naprav ali zemljišča, 
na katerih je komunalne naprave z majh
nimi stroški možno zgraditi. Na koncen
triranih gradbiščih se mora pred pričet-
kom gradnjo zgraditi e lektr ično, vodovod
no, kanalizacijsko in cestno omrežje, da
ljo prostori za servisne delavnice, pre
skrbo naselja, d ružbeno življenje v nase
lju, in objekti, k i predstavljajo sestavni 
del stanovanjskega naselja (skupne pral
nice, prostori za shrambo koles itd.). 

9. člen odloka poudarja, da morajo biti 
stanovanja zgrajena v hišah, k i ustrezajo 
splošnim tehničnim predpisom glede kon
strukcije, toplotne in zvočne zaščite, po
žarne varnosti in osnovne higiene in da 
gradnja provizorijev za stanovaaja n i do
voljena. 

Drugi odlok govori o »porabi družbe
nih sredstev za gradnjo stanovanjskih 
hiš. V 1. členu beremo, da se za druž
bena sredstva štejejo vsa sredstva, k i j ih 
za gradnjo stanovanjskih hiš v celoti ali 
deloma uporabljajo pol i t ično-ter i tor ia lne 
enote, zavodi, gospodarske organizacije, 
stanovanjske skupnosti, stanovanjske za
druge in druge d ružbene organizacije. Od
lok govori potem, za kakšna stanovanja 
in za katere komunalne objekte se druž
bena sredstva za gradnjo stanovanjskih 
hiš lahko uporabljajo Ln aa katere ne. 

A. T. 

J 
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S plenuma ObSS Radovljica 

Z anketo med delavce 
O uporabi dohodka — Novo nagrajevanje kot spodbuda 

za večjo storilnost 
V sredo 11. februarja je b i l v 

Radovlj ici razširjeni plenum Ob
činskega sindikalnega sveta Radov
ljica. Plenuma so se udeležili tudi 
predsedniki in tajniki sindikalnih 
podružnic in predsedniki delavskih 
svetov. 

Pogovori l i so se o izdelavi no
vih tarifnih pravi lnikov in o iz
vedbi ankete o uporabi sredstev 
gospodarskih organizacij in komu
ne. Skleni l i so naj se v vseh po
družnicah takoj sestanejo izvršni 
odbori in prouči jo smernice sin
dikatov in zavzamejo najbolj pri
merno stal išče za izdelavo tarif
nih pravi lnikov. ObSS ne bo dal 
svojega pristanka k potrditvi pra
vi lnikov, dokler ne bodo vsebovali 
vseh potrebnih prilog (pravilnika 
o normah, tarifnega cenika, pre-
mijskega pravilnika, itd.). 

Vse sindikalne podružnico naj 
do 28. t. m. pošljejo na ObSS iz
polnjeno anketo o razdelitvi in 
uporabi sredstev čistega dohodka 
gospodarskih organizacij. V anke
ti bodo delavci odgovorili , če se 
strinjajo s sklepom sindikatov, da 
se dve tretjini čis tega d o h o d k a 
usmerja v objekte druŽDt.nega stan
darda. Povedali bodo, kateri ob
jekti naj bi imeli prednost v okv i 
ru podjetja in v okviru o b č i n o . 

V zvezi z izdelavo tarifnih pra
vi lnikov je bilo predvsem poudar
jeno, naj gospodarske organizacije 

na osnovi pokazateljev preteklega 
leta določi jo start za leto 1959. 
Tarifne postavke naj bi spreminjali 
• e na tistih delovnih mestih, kjer 
jc to potrebno za postavitev pra
vičnejšega razmerja med posamez
nimi delovnimi mesti. Tarifni pra
vi ln iki naj vsebujejo potrebna me
rila za tak način delitve osebnega 
dohodka, da bodo vspodbudnj 
vplivala na storilnost dela v posa
meznih oddelkih. Tudi anali t ična 

ocena delovnih mest (če je bi la 
dobro narejena) je lahko v posa
meznih podjetjih kažipot za uredi
tev notranjih nesorazmerij med 
tarifnimi postavkami. Čimveč de
lovnih mest naj se normira. Z J 
premijske pravilnike naj gospo
darske organizacije same dobijo 
primerno obliko, in sicer tako, da 
bodo vsi delavci zainteresirani za 
večjo delovno storilnost. 

C. R. 

Posvetovanje predsednikov 10 kmetijskih zadrug 

Pogodbeno pridelovanje 
se uveljavlja 

V četr tek so se v prostorih Ob
činskega komiteja SZDL v Kra 
nju zbrali predsedniki upravnih 
odborov vseh kmetijskih zadrug na 
Gorenjskem in se pogovorili o 
uspehih in problemih pri zbiranju 
pogeob za pogodbeno pridelovanje 
krompirja in krme na travnikih. 

V kranjskem okraju bo letos 
okoli 3500 hu ornih površin zasa
jenih s krompirjem. Republiški in 
okrajni plan blagovne proiZVOd-

Pohltite! Še je čas, da se lahko udeleži te tradicionalnega 

nagradnega žrebanja naročn ikov »Glasu Gorenjske«. Vplačaj te 

vsaj polletno naročnino za najbolj bran časopis na Gorenjskem 

— 300 dinarjev — pa boste lahko dobili tudi eno izmed nagrad, 

k i ju prikazuje s l ika : e lek t r ično blazino, k i jo je poklonilo 

ELEKTROTEHNIČNO PODJETJE K R A N J , al i pa mizico, k i jo 

Je dala »ROLETA« K R A N J . 
U P R A V A 

nje predvidevata za Gorenjsko 
1000 ha površ in za pogodbeno pri
delovanje merkantilnega in 257 ha 
za pogodbeno pridelovanje semen
skega krompirja, skupno torej 
1257 ha ali 5,9 8 / 0 od celotne povr
šine pod krompirjem. Teh 1257 ha 
pa je razbitih na preveliko šte
vilo parcel, k i v povpreč ju skoraj 
ne presegajo pol hektara. 

Za jesensko setev pšenice so za
druge sklenile s proizvajalci za 
258 ha pogodb, kar je 9,4 % od ce
lotne površ ine pod pšenico, k i jo 
je v okraju 2740 ha. 

Pogodbeno pridelovanje krme r.a 
travnikih bi za končni cilj mora.o 
imeti proizvodnjo krme za mleko, 
meso in plemensko živino. Ker ;ja 
gorenjski proizvajalci te oblike so
delovanja še ne obvladajo dovoli , 
meni OZZ, da je letos v pogod
beno pridelovanje možno vključiti 
le nekaj nad 1000 ha travnikov 
11.500 ha, kolikor jih je na Go
renjskem). 

Po poročilu predsednika OZZ 
Kranj tov. Toneta Hafnerja so po
samezni predsedniki upravnih 
borov kmetijskih zadrug pod i l i 
kratka poročila 0 sklepanju pogodb 
za pridelovanje krompirja in krme 
na travnikih in o tem, koliko v tej 
akcij i sodeluje celotni upravni .<:-
bor in ne samo upravnik zadruje. 
V Šenčurju so n. pr. že sklen ; l i 
za 22 ha pogodb za jedilni krompir, 
v Voklem za 14,5 ha, v Predosljah 
za 10 ha, v Velesovem za 16 ha, 
v Javorjah za 4 ha, na Visokem za 
18 ha, na Trati samo za 3 ha, v 
Preddvoru za 3 ha, v Goricah za 
2 ha itd. V nekaterih zadrugah je 
čutiti precejšen odpor, ne samo 
med večjimi kmeti, ampak tudi 
med člani upravnega odbora in 
zadružnega sveta. V Škofji Loki 
in Zabnici niso n. pr. naredili še 
ničesar . Največj i odpor pa je ču
titi v Zalogu. 

Za zadruge Brniki , Cerklje in 
Zalog določa plan več industr ;j-
skega krompirja, ker je OZZ skle
nila zanj pogodbo s tovarno škro
ba v Domžalah. 

A . T. 

m\ Ob 40-letnici KPJ 

VSA GORENJSKA BO ZDRUŽENA 
v enotni potujoči razstavi zgodovinskega gradiva 

o naprednem gibanju 
Na skupnem sestanku komisije 

za razstave in komisije za zbiranje 
zgodovinskega gradiva pri Okraj
nem odboru za proslavo 40-letnice 
K P J so se pred dnevi pomenili o 
zbiranju in urejevanju gradiva za 
razstavo. 

Razen mnogih proslav in drugih 
oblik obeleževanja važnejš ih do
godkov o naprednem gibanju pod 
vodstvom K P J na Gorenjskem, so 
v letošnjem letu predvidene tudi 
razstave. Taka, zanimivejša oblika 
prikazovanja dogodkov je bi la 
predvidena že na prvih sestankih. 
V Tržiču in na Jesenicah, kjer je 
bila dejavnost naprednega delav
stva zelo pestra že koj po prvi 
svetovni vojni, so nameravali ure
diti svoje razstave. Na sedanjem 
sestanku pa so prišli do zakl juč
ka, naj bi enotna, potujoča raz
stava prikazovala razvoj napred
nega gibanja z vse Gorenjske. V 
teh delavskih središčih bi morda 
samo dopolnil i okrajno razstavo z 
gradivom iz njihovega področja. 

Delo za organizacijo razstav je 
že v teku. Kot prvo pa je potrebno 
pripraviti koledar vseh važnejš ih 
dogodkov, ki naj bi j ih na raz
stavi prikazali . Vzporedno s tem 

narjev o posameznih dogodkih. Saša Kump in drugi. Glede na ve-
Ob sodelovanju občinskih odbo- liko- delo je predvideno, da raz 

rov za proslavo, organizacij Zve- stava ne bo končana do jubilejnih 
ze borcev, Muzeja N O B v Kranju dni 40-letnice kongresa, k i je v 
in drugih institucij, sodelujeta v aprilu, marveč bo pripravljena šele 
pripravah za razstavo tudi akadem- v mesecu juniju, 
ski slikar Mi lan Batista, scenarist K . M . 

OB 22. OBLETNICI LISTA »MLADINA« 

UREDNIŠTVO 
brez mize in predala 
Iz p r o s l a v e v G o r e n j s k i t i s k a r n i 

V okviru proslav 40-letnice K P J 
je bila v četr tek, 12. februarja v 
tiskarni »Gorenjski tisk« v Kra
nju skromna proslava. Kolekt iv se 
je spominjal dogodka pred 22. le
ti, ko je bila v isti tiskarni odti
pkana prva š tevi lka naprednega l i 
sta Mladina. Dasi je list legalno 
izhajal, so člani redakcije b i l i v 
glavnem vsi komunisti in zato od 

stalnega sedeža in so delali brez 
vsake mize in predala. Seveda ni 
nobeden dobil za svoje delo no
benega plačila, marveč so morali 
celo zbirati in prispevati za more
bitne izgube. Odziv med bralci je 
bi l nepr ičakovano velik in pošte 
oziroma prispevkov za objavljanje 
je bilo cele kupe. List so tiskali v 
približno 3000 izvodih. 

Člani delovnega kolektiva CP »Gorenjski tisk« med svečano proslavo. Tretji z leve Je Jože Jan, 
ilegalni urednik »Mladine« 

bodo pripravi l i scenarij, k i bo 
glavno napotilo za razstavo. Da bi 
se važno dokumentarno gradivo ne 
pokvarilo med prenosom razstave, 
je predvideno, da bodo precej do
godkov in dela K P J prikazali s 
foto kopijami. 

Da bi bi la razstava zanimivejša 
in pr ivlačnejša , jo bodo opremili 
tudi s kiparskimi in drugimi umet
niškimi del i . Na razstavah bodo 
preko magnetofonskih posnetkov 
posredovali obiskovalcem tudi pri
povedovanje preživel ih revolucio-

takratnega režima preganjani ljud
je. Zaradi revolucionarne vsebine 
Je b i l list pod strogo cenzuro in 
po štirih mesecih že prepovedan. 

Ko je takratni ilegalni urednik 
Mladine tovar iš Jože Jan na pro
slavi govoril o pomenu tega čas
nika v skupni dejavnosti napred
nega gibanja pod vodstvom ko
munistov, je povedal, da so ta
kratni sodelavci uredniš tva morali 
delati oziroma pisati in priprav
ljati gradivo v največj i konspi
raciji . Seveda niso smeli imeti 

Pred zakonom oziroma oblastjo 
je b i l kot urednik prijavljen Franc 
Tratnik. V redakciji pa so poleg 
Jana b i l i še Sever Metka, k i Je 
zdaj profesor v Ljubljani, Tone 
Grčar , k i je padel kot sekretar 
Okrajnega komiteja Celje, zatem 
Beno Čolnar, k i Je tudi padel v 
N O B in še živeči Cene Malovrh . 

V isti t iskarni (sedaj: Gorenjski 
tisk) so kmalu po prepovedi lista 
»Mladina« začeli tiskati nov na
predni list »Soboto«. 

K . M . 

VIHAR POD TRIGLAVOM Rise Milan Batista Smrt na Okroglem 

81 
»Planina so gotovo dobili,« je rekel nekdo 
v kotu. »Kaj veš, mogoče je pa ušel,« 
je na glas pomislil Jaka. Komaj je to 
izrekel, ko je neznansko zagrmelo in 
votlina se je stresla. Mine?! Pa ne, da 
so Nemci poskusili minirati... Spet je 
treščilo, potem pa so se vrstile eksplo
zija za eksplozijo. Nemci so streljali na 
votlino iz dveh protitankovskih topov. 

82 
»Počakajte, ne boste dolgo,« je rekel mi-
traljezec Stanko — toda tokrat je moral 
njegov mitraljez molčati. Nemci so bili 
namestili topove tako daleč, da jim 
strojnični ogenj ni mogel nič. »Samo na
bijal bi po topovskih ščitnikih, kaj dru
gega jim na to daljavo ne moreš,« je 
žalostno rekel Stanko. Medtem pa so 
granate padale vse pogosteje in vedno 
bliže. 

83 
Nenadoma jih je vrglo k stenam jame in 
k tlom. Vsa votlina je bila polna dima, 
skozi dim pa se je čulo polglasno stoka
nje. Granata je bila udarila v skalo tik 
vhoda v votlino, malce razširila vhod, 
obenem pa raztrosila po votlini del svo
jih drobcev. Ko se je dim razkadil, se 
dva v votlini nista več dvignila: Slavko 
Smuk In Tone Poznik. Bila sta mrtva. 

84 
Medtem je nemški oficir, ki je ležal za 
skalo nedaleč od svojih topov, vpil: »Na
gradni dopust, kdor zadene to banditsko 
luknjo!! Nagradni dopust! Če ne zade-
nete, vas bom pozaprl! Banda!« Nemci, 
navdušeni nad strelom, ki je že skoraj 
zadel v luknjo, so zdaj pričakovali za
detek, ki bo pobil vse v votlini. Saj 
merili so lahko mirno kot na strelišču. 



M A L I O G L A S I 

Prodam gozd v okol ici Cerkelj 
P r i Kranju. Naslov v oglasnem od
delku. 2521 

Kupim od 12 do 14 tednov brejo 
»vinjo. Beguš Franc, BI. Dobrava 
«t. 85. 2522 

Za delo v skladišču z železom 
•Prejmemo delavce težake. S sta
novanjem ne razpolagamo. Javite 
9 e v tajništvu »Metalke«, Ljubi ia-
»<», Parmova 33. 2498 

zgubljena Je bila zapestna ura 
•d Gorjanca do J u r č k a v Hote-
»ožah. Vrn i t i proti nagradi v ogl. 
•ddelek. 2511 

Izgubil sem »štrajher« od Av to -
Proiaeta do Mestne klavnice. Po
štenega najditelja prosim, da ga 
P r ° t i nagradi vrne v Mestno klav-
a i c o , Kranj. 2512 

Prodam sladko seno, deteljo in 
•lamo. Mesec Jože, Gorice. 2513 

Motorno kolo D K W 350 ccm s 
* r e dnj im teleskopom ugodno na
prodaj. — Naslov v oglasnem od
delku. 2514 

*rodam novo moško italijansko 

R A D I O L J U B L J A N A 

Poročila poslušaj te vsak dan ob 
5 0 5 . 6., 7., 8., 10., 13., 15., 17., 22. 
i n 22.55 uri ter radijski dnevnik ob 
19-30 uri . Ob nedeljah pa ob 6.05, 

!3., 22. in 22.55 uri ter radijski 
^ e v n i k ob 19.30 u r i . 

P O N E D E L J E K , I« , F E B R U A R J A 

'•00 Pisani zvoki z Dravskega 
polja 

9.20 Narodne pesmi poje vokaln i 
kvintet »Kranjčani« 

j*J0 Simfonična matineja 
12.00 Pet pevcev — pet popevk 
'2.15 Kmetijska nasveti — Adolf 

Sauperl: V p l i v rezi na rod
nost sadnega drevja 

J2.45 Veseli planšarj i so med nami 
»3.30 P o j e s lovenski oktet 
•*'45 Majhni zabavni ansambli 

- v ritmu 
Radijska šola za viš jo stop
ajo: Zgodbe starih instra-

, mentov 
'3.40 Listi iz domače knj iževnost i 

— Anton Ingol ič : Crn i labi-
, »int 
»5.00 V svetu opernih melodij 

vlO Popevka tega tedna 
l 8 - °0 Radijska univerza — Dr. Jo

že Gor iča i : Ideja poli t ičnih 
h 9ibanj — I. 
^•30 Športni tednik 
* M 5 Kulturna tribuna — Dr. A n 

ton Polenec: Muzej i in šola 

T O R E K , 17. F E B R U A R J A 

°05 Pevci domač ih pesmi pred 
•Jikrofonom 

••25 l g r a ansambel Mojmira Še
peta 

"•40 Potopisi in spomini — Rodo
ljub Colakovič : Hiša solza — 
V . 

* 1 5 V naši Operi smo slišali 
•!0 Trio Slavka Avsenika 

•00 Madžarski in španski kolori t 
l l 3 ° Oddaja za otroke — a) Pisa

telja Toneta Seliškarja smo 
povabili pred mikrofon, b) 
Pri mladih pianistih in v io l i -

.„ »istih v glasbeni šoli Vič 
, l 5 Kmečka univerza — Ing. 

Oton M u c k : Pridelovanje in 
spravilo krme 

»2.25 

kolo s prestavami. Ogled v dopol
danskih urah. Trajarjeva 30 (Stra-
i išče) , Kranj. 2515 

Planinsko druš tvo Kranj razpi
suje mesto upravnika za postojan
ko na Krvavcu. Nastop službe ta
koj ali po dogovoru. — Prav tako 
sprejme za takoj mlajšega moške
ga kot nosača in kurirja za Krva
vec. Pismene ponudbe poslati na 
Planinsko druš tvo , Kranj . 2516 

Kupim stara vrata za garažo . — 
Cesta Stanega Žagarja 48, Kranj . 

2517 
Delavka dobi stanovanje. Ostalo 

po dogovoru. Rupa 15, Kranj. 2518 
Zamenjam seno za gnoj. Naklo 

št. 4. » 2519 
Najdeno je bilo moško kolo št. 

23616. Dobi se pri Mivšek Mati ja , 
Huje 2. 

1 materialnega knjigovodja — 
z obvladanjem strojepisja. 

Za knjigovodjo je zaželena sred
nja strokovna izobrazba. 

Plača vseh razpisanih mest po 
tarifnem pravi lniku ali dogovoru. 

Interesenti naj svoje ponudba 
dostavijo na upravo podjetja aH 
pa naj se zgla-sijo osebno. 

mmda 
Turnir v hokeju na ledu 

za vstop v prvo zvezno ligo 

O B J A V E 

35 minut simfoničnih plesov 
in rapsodij 

, 3 0 Ari je iz Mozartovih oper po-
jo basisti Ezio Pinza, Italo 

j Tajo in Ludwig Weber 
'** Zanimivosti iz znanosti i n 

1 7 tehnike 
18 ^ a D a v n i potpourri 

•00 Družinski pogovori 
2n* 5 d o m a č e aktualnosti 

U ° 0 Plesni orkester R T V Ljub
ljana pred mikrofonom in 
Pred publiko 

SREDA, 18. F E B R U A R J A 
0 3 Jutranje glasbeno popotova-

15 Operetni zvoki 
" * 5 Kotiček za mlade ljubitelje 

I 9lasbe 
• 3 ° Narodne poje Darinka Rezek, 

»a harmoniko spremlja A v 
lo* 9 U s t s t a n k o 

"*5 Igra zabavni orkester Radia 
j . Beograd 

* 2° Poje ženski zbor »Svoboda« 
Laško p. v. Ju l i ja Gorica 12 T Na cltre igra Marko udovič 

•'5 Kmetijski nasveti — Ing. 
Franc LočniškaT: Napake v 

J2 Prehrani mlade živine 
13 ^ L i U D e z e n s k i dvospevi iz oper 
I6n ^ o m a ^ e poskočnice 
1 ?

0 0 Koncert po žel jah 
18 S e s t a n e k ob petih 
j °0 Kulturna kronika 

, 3 5 p o je Marce l Fabris e Ples-

R A Z P I S 
Komiina'no gospodarstvo Men

geš v Mengšu zaposli tako] ozir. 
po dogovoru: 

3 kvalificirane zidarje 
i gradbenega tehnika 

nim orkestrom Radia Ljub
ljana 

18.45 Razgovori o mednarodnih 
vprašanj ih 

20.30 Bedrich Smetana: Prodana 
nevesta, 1. in 2. dejanje 

ČETRTEK, 19. F E B R U A R J A 
8.05 Poje Ljubljanski komorni 

zbor pod vodstvom Jože ta 
Hanca 

8.40 Potopisi in spomini — Rodo
ljub Colakovič : Hiša solza — 
V I . 

9.00 Orkestralna matineja 
9.40 Priljubljeni pevci zabavne 

glasbe 
10.10 Iz opernega sveta 
11.00 Iz filmov in glasbenih revij 
11.30 Oddaja za cicibane: a) Z im

ska basen, b) Od pesmice do 
pesmice 

12.15 Kmečka univerza — Ing. 
M i r k o Si£ko: V p l i v tehničnih 
sredstev m ukrepov na ka
kovost sadja 

13.30 Emil Adamič : Ljubljanski 
akvarel i 

14.15 Turis t ična oddaja 
15.40 Na platnu smo videl i 
16.00 Sprehod po fonoteki zabavne 

glasbe 
17.10 Glasbene uganke 
18.00 Zdravko Stefančič: Bolje, hi

treje, ceneje (reportaža) 
18.45 Radijska univerza — Dr. Mi

roslav Ze j : Naši zimski za
spanci 

20.00 Če t r tkov večer domač ih pes
mi in napevov 

PETEK, 20. F E B R U A R J A 
9.45 Pozdravi za mlade risarje 

10.10 Lepote domovine v del ih na
ših skladateljev 

11.00 Za dom in žene 
11.40 Poslušajmo male vokalna 

ansamble 
12.15 Kmetijski napveti — Mar ica 

Kramberger: Olajšajmo si 
delo v kuhinji 

12.40 Španija v pesmi in plesu 
13.30 Šopek narodnih 
14.05 Radijska šola za nižjo stop

njo: Poj te z nami 
15.40 Iz svetovne knj iževnost i — 

Franz Hiesel : Obisk na vasi 
16.00 Petkovo glasbeno popoldne 
17.10 Kotiček za mlade ljubitelje 

glasbe 
17.25 Iz albuma zabavnih melodij 
18.10 Poje zbor Slovenske filhar

monije pod vodstvom Rada 
Simonitija 

18.30 Iz naših kolekt ivov 
20.15 Tedenski zunanje poli t ični 

pregled 
21.15 Oddaja o morju in pomor

ščakih 

»RADIO«, Jesenice: 18. do 20. 
februarja ameriški barvni film 
»Jahal i so na zapad«. 

»PLAVŽ«, Jesenice: 19. in 20. fe
bruarja francoski film »Očka, ma
ma, moja žena in Jaz«. 

2 i rovnica: 18. februarja franco
ski film »Očka, mama, moja žena 
ln Jaz«. 

Dovje-Mojstrana: 18. februarja 
amer. film »Mata Harl«. 

Bled: 17. do 19. februarja i tal i 
janski film »Branim svojo ljube
zen«. Predstava v torek in če t r tek 
ob 20. ur i , v sredo pa ob 17. in 
20. ur i . 

Radovl j ica: 17.februarja ob 20. 
uri ter 18. februarja ob 17.30 in 
20. uri amer. film »Spljonski lov«. 

Duplica pri Kamnika : 18. in 19. 
februarja ameriški film »Tarzan • 
pnščavl« . Predstava vsak dan ob 
19. ur i . 

Jesenice, 15. februarja. — V pe
tek je pričel na Jesenicah kval i f i 
kaci jski turnir v hokeju na ledu 

BTTlfffff lf l 
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P R V E N S T V O G O R E N J S K E 
V K E G L J A N J U 

Kranj, 15. februarja. — Včera j se 
je začelo na keglj išču Triglava *.e-
tošnje prvenstvo Gorenjske v keg
ljanju, na katerem nastopa 66 tek
movalcev iz Kranja, Tržiča, Kranj
ske gore, z Bleda in Jesenic. Tek
movanje je na treh krajih: v Kra
nju, na Jesenicah in na Bledu. Na 
keglj išču v Kranju so b i l i do sedaj 
doseženi naslednji rezultati: Mar-
telanc (Triglav) 887, Spec (Jese
nice) 861, Turk (Tr) 841, Ropret 
(Ljubelj) 839, Pečar (Kr. gora) 838, 
Dečman (Prešeren) 836, Koselj (Je
senice) 833, Savnik (Jesenice) 831, 
Kel ih (Jesenice) 830, Žer jav (Kr. 
gora) 820. L . S. 

za vstop v prvo zvezno ligo, na 
katerem sodelujejo srbski republi
ški prvak »Avala« iz Beograda, hr
vaški republiški prvak »Segesta« 
iz Siska in »Papirničar« iz Vevč, 
k i je slovenski republiški prvak. V 
prvi tekmi sta se v petek srečala 
Papirničar in Ava l a . Slovenski pr
vak je zasluženo osvojil obe točki, 

V službo sprejmemo 
R A C U N O V O D J O ( K I N J O ) in PISARNIŠKO M O C 

Ponudbe pošl j i te na naslov: Upravni odbor trgovskega pod
jetja »Zeleznina« Kranj, Koroška cesta 11. 

S O B O T A , 21. F E B R U A R J A 
8.05 »Mladina poje« 
8.30 Od tu in od tam 

10.10 Pesmi in plesi tujih narodov 
11.00 Ari je , k i so osvojile svet 
11.45 Pionirski tednik 
12.15 Kmečka univerza — Ing. 

Mi ran Vesel ic : O kulturni 
potrošnj i vina 

12.25 Klav i r in haimmond orgle v 
ritmu 

14.00 Iz repertoarja pevke Innes 
Taddio 

14.15 Športna repor taža — Fedor 
Rems: V o l j a je močnejša 

15.40 S knj ižnega trga 
16.00 Slovenska pesem od roman

tike do danes 
16.30 Vedre melodiie 
18.00 Jezikovni pogovori 
18.45 Okno v svet: Argentina 
20.00 Pokaži, kaj znaš 
21.30 Zabavni zvoki 
22.15 Oddaja za naše izseljence 
23.10 V plesu za prijeten konec 

tedna 

»Komisija za razpis mest direktorjev pri ObLO Kranj na 
podlagi 21. člena zakona o pristojnosti občinskih in okrajnih 
ljudskih odborov in njihovih organov (Uradni list FLRJ , št. 
52-644/57) ter v zvezi s 358. členom preč iščenega besedila ured
be o kmetijskih zadrugah (Uradni list FLRJ , št. 18-348/58) raz
pisuje mesta 

u p r a v n l k o T 

Kmetijska 
Kmetijska 
Kmetijska 
Kmetijska 
Kmetijska 
Kmetijska 
Kmetijska 
Kmetijska 
Kmetijska 
Kmetijska 
Kmetijska 

zadruga 
zadruga 
zadruga 
zadruga 
zadruga 
zadruga 
zadruga 
zadruga 
zadruga 
zadruga 
zadruga 

P R E D D V O R 
Z A L O G 
G O R I C E 
B E S N I C A 
PODBREZJE 
V I S O K O 
V E L E S O V O 
PREDOSLJE 
BRNIKI 
2 A B N I C A 
N A K L O 

Ponudniki za razpisana mesta morajo izpolnjevati enega od 
naslednjih pogojev: 

1. visoka strokovna izobrazba — ing. agronom; 
2. srednja strokovna izobrazba — kmetijski tehnik z 2 let i 

prakse v kmetijstvu; 
3. nižja strokovna izobrazba in 3-letna praksa v kmetijstvu 

ali 5-letna praksa na vodi lnih mestih v kmetijstvu. 
Pravilno kolkovane prošnje z izčrpnim življenjepisom, do

kaz i l i o strokovnosti in o dosedanji zaposlitvi pošlj i te Občin
skemu ljudskemu odboru Kranj do 1. marca 1959. 

Komisi ja za razpis mest direktorjev pri ObLO Kranj na podlagi 
21. člena zakona o pristojnosti občinskih in okrajnih ljudskih odborov 
in nj ihovih organov (Uradni list F L R J , št. 52-644/57) razpisuje mesto 

d i r e k t o r j a 

»PROJEKTIVNEGA PODJETJA« K R A N J 

Ponudniki za razpisano mesto morajo izpolnjevati enega od na
slednjih pogojev: 

1. visoka strokovna izobrazba — ekonomska fakulteta s 5-letno 
prakso; 

2. STednja strokovna izobrazba — ekonomist z 10-letno prakso. 

Pravilno kolkovane prošnje z življenjepisom, dokazi l i o strokov
nosti in o dosedanji zaposlitvi je poslati na ObLO Kranj do dne 
i . marca 1959. 

Komisi ja za razpis mest direktorjev pri Občinskem ljudskem od
boru Kranj na podlagi 21. člena zakona o pristojnosti občinskih ia 
okrajnih ljudskih odborov in njihovih organov (Uradni list FLRJ , 
št. 52-644/57) razpisuje mesto 

d i r e k't o r j a T O V A R N E » S A V A « K R A N J 

Ponudniki za razpisano mesto morajo izpolnjevati enega od na
slednjih pogojev: 

1. da ima fakultetno izobrazbo in najmanj 5 let prakse na vodilnih 
mestih v gospodarstvu; 

2. da ima srednješolsko izobrazbo i n najmanj 10-letoo prakso na 
vodilnih mestih v gospodarstvu; 

3. da ima nepopolno srednješolsko izobrazbo in najmanj 15 let 
prakse na vodilnih mestih v gospodarstvu. 

Pravilno kolkovane prošnje z izčrpnim življenjepisom in o dose
danji zaposlitvi je poslati na ObLO Kranj do 28. februarja 1959. 

14 LET D E L A I N RASTI A E R O 
K L U B A K R A N J 

Kranj , 15. februarja. — Danes 
dopoldne se je č lanstvo kranjskega 
Aero kluba že št ir inajst ič zbralo 
na svojem rednem letnem občnem 
zboru, k i mu je prisostvoval tudi 
zastopnik Glavnega odbora Letal
ske zveze Slovenije ing. Mari jan 
Slanovec. 

Iz poročil in razprave je bilo moč 
ugotoviti, da je kranjski Aero klub 
eden najde lavnejš ih na Gorenj
skem, dasiravno za razvoj nima 
najboljših pogojev. Zlasti ga tarejo 
pomanjkanje druš tven ih prostorov, 
rekvizitov, pomanjkanje finančnih 
sredstev in vodilnega kadra in oa 
oddaljenost od leškega letal išča. 
Aero klub je zavoljo objektivnih 
težav nekaj pa tudi zaradi nedelav
nosti nekaterih članov upravnega 
odbora, v zadnjem letu popustil i . 
delom, tako da vseh sklepov zad
njega zbora ni povsem izvršil. Po
samezne sekcije pa so dosegle vidne 
uspehe, predvsem modelarska s 
svojimi krožki v Kranju, na Prim-
skovem in v Goricah. Člani sek
cije so dosegli tako v okrajnem 
kakor tudi v republ iškem merilu 
zelo lepe rezultate. Uspešna je b i 
la tudi sekcija motornih pilotov. 
Bolj ali manj uspešni sta b i l i tudi 
padalska in jadralska sekcija. 

Program dela Aero kluba je za 
leto 1959 zelo obširen. Vso skrb 
bodo posvetili vk l jučevanju m'.a-

saj je premagal goste iz Beograda 
z 8:0 (3:0, 1:0, 4:0). Vevčan i so 
prednjači l i z rutino in močnimi 
streli, medtem ko so b i l i mladi 
Beograjčani v polju hitrejši , ven
dar nevigrani. 

V soboto je bi lo s rečan je za 
vstop v prvo zvezno ligo med Se-
gesto iz Siska in Ava lo iz Beogra
da. Zmagala je Segesta z 8:4 (1:0, 
2:3, 5:1). A v a l a iz Beograda je ža 
izgubila možnost vstopa v zvezno 
ligo; zadnja tekma je bila dane« 
popoldne med Papirničar jem ia 
Vevč in Segesto iz Siska. 

Za to srečanje je vladalo vel iko 
zanimanje, kajti zmagovalec je do
bil pravico vstopa v prvo zvezno 
ligo. Zmagala je Segesta iz Siska 
s 3:1 (2:0, 0:0, 1:1). Kljub temu, da 
je dosegla Segesta večje število 
golov, ne moremo reči, da je b i l 
Papirničar dosti slabši . Vendar si 
je z današn jo zmago Segesta Sisak 
priborila vstop v prvo zvezno ligo. 

U . 

dine, povečal i bodo propagandno 
delo z raznimi nastopi, ureditvami 
izložb, poskrbeli bodo za novo 
druš tvene prostore, opreme in le
talske literature. Klub bo v krat
kem praznoval svojo 15. obletnico. 
Ob tej priložnosti bodo razvi l i tudi 
svoj letalski prapor. 

-an 

NOGO ME T 
T R I G L A V — J L A 9:0 (3:0) 

Kranj , 15. februarja. — Danes je 
Triglav v drugi prijateljski tekmi 
premagal Kranjski garnizon z re
zultatom 9:0 (3:0). Zaradi razmoče
nega terena igra ni bila zanimiva. 

Z državnega p r v e n s t v a 
v športnem p l e s u 

Kranj, 15. februarja. — Sinoči 
je bilo v avl i O L O Kranj d ržavno 
prvenstvo v špor tnem plesu za le
to 1959, k i ga je priredil S K U D 
»Tine Rožanc« iz Ljubljane. Tek
movanja za naslov državnega pr
vaka se je udeležilo 16 plesnih pa
rov iz 4 slovenskih klubov. 

Tekmovanje je bilo v naslednjih 
plesih: počasni valček, foxtrot, 
tango, dunajski va lček in slow-
fox. Naslov d ržavnega prvaka je 
osvoji l par Berčič - Narobe (Tine 

Rožanc, Ljubljana), k i je dosegel 
133,5 točke od 135 možnih. Drugo 
mesto je zasedel par Kramer - Kra -
mer (APK, Ljubljana) s 129,5 točke, 
tretje mesto pa Rižnar - Rižnar 
(»Harmanko«, Maribor), k i je do
segel 117 točk. — Zmagovalec A 
kategorije je b i l par K l e m e n č i č -
Stajer (APK, Lj.) s 117 točkami, 
zmagovalec B kategorije par Jean -
Stiren (Tine Rožanc, Lj.) s 67,5 to
čke in zmagovalec C kategorije par 
Logar - Kopr iva (APK, Lj.) s 37 
točkami. L . S. 

NESREČE 
Z M O T O R J E M V ŽELEZNIŠKE 

Z A P O R N I C E 
V nedeljo, 15. februarja ob 1.23 

uri je prišlo na cesti III. reda Be
gunje—Žirovnica do hude promet
ne nesreče , k i je zahtevala smrtno 
žrtev. Motorist, delavec Železarne 
F. S. iz Most, se je s hitrostjo 80 
do 100 km na uro zaletel v spušče
no železniško zapornico pri vasi 
2irovnica. Udarec je b i l tako mo
čan, da je zapornico dvakrat pre
lomilo. Voznik je b i l pri priči mr
tev, medtem ko so njegovega so
potnika B. S. s hudimi telesnimi 
poškodbami prepeljali v bolnišnico. 
Povsem nerazumljivo je, kako da 
motorist ni opazil spuščene zapor
nice, k i je imela dovolj viden svet
lobni signal, razen tega pa je tudi 

službujoči železničar dajal priha
ja jočemu motoristu signale z f-za-
stavico. 

U T O P L J E N E C V V O D N E M 
N A B I R A L N I K U 

V soboto, 14. februarja ob 14. 
uri je našel Žagar v vodnem na
biralniku med mlinom in žago v 
Tupal ičah utopljenca. Ugotovljeno 
je bilo, da je utopljenec 62-letni 
kmetijski delavec Jože Stružntk iz 
Tupal ič . Njegovi sorodniki, pri ka
terih je živel, vedo povedati,, d̂ a-
je prejšnji dan popil precej žganja . 
Samomor pa je storil zaradi dru
žinskih nesporazumov. V s i znaki 
kažejo, da se je pokojni S t ražnik 
utopil že prejšnji dan. j 

Komis i ja za razpis mest direktorjev pri O b L O Kranj na podlagi 
21. č lena zakona o pristojnosti občinskih in okrajnih ljudskih odborov 
in njihovih organov (Uradni list FLRJ , št. 52-644/57) ter v zvezi a 
358. členom preč iščenega besedila uredbe o kmetijskih zadrug*!* 
(Uradni list F L R J , št. 18-348/58) razpisuje mesto 

• p r a v n i k a 
K M E T I J S K E Z A D R U G E K O K R A 

Ponudniki za razpisano mesto morajo izpolnjevati enega od na
slednjih pogojev: 

1. srednja strokovna izobrazba — gozdarski tehnik; 
2. nižja strokovna izobrazba z najmanj 5-letno prakso v gozdar

stvu, kmetijstvu ali sorodni panogi. 
Pravilno kolkovane prošnje z izičrpnim življenjepisom, dokazi l i o 

strokovnosti in o dosedanji zaposl i tvi je poslati na O b L O Kranj do 
dne 1. marca 1959. 

i i 
it 



JA RAZVEDRILO 

j H j f Č L O V bo poletel v vsemirje 

— »Pa sem le presekal ta zrezek I a 

Ameriški program za izstrelitev umet
nega Zemljinega satelita, v katerem bo 
razen instrumentov tudi človek, k i se bo 
vrni l na Zemljo (program je poznan pod 
imenom »Projekt Merkur«) , se razlikuje 
od poskusov, k i j ih bodo v kratkem iz
vedli z letalom X-15. Letalo X-15 je prav
zaprav močan stroj, k i bo zletel v višino 
s pomočjo svojih raketnih motorjev in se, 
potem počasi spustil na Zemljo. Ves polet 
bo vodi l pilot. Vsemirski izstrelek »Pro
jekta Merkur« pa bo s pomočjo rakete 
prišel v krog okoli Zemlje in se pozneje 
pasivno — s pomočjo padal — spustil 
na Zemljo. 

Za izstrelitev tega satelita v krožno pot 
okoli Zemlje bodo verjetno uporabili ene
ga od tako imenovanih interkontinental
nih bal is t ičnih izstrelkov (»Atlas« al i nje
gova varianta). Pilot bo ležal na special
no zgrajenem naslonu, da bo tako manjši 
pritisk gravitacijske sile, za katero ra
čunajo, da bo v času neposredno po iz
strelitvi, ko bo raketa dobivala svojo pol
no hitrost, sedemkrat več ja kot je nor-

Sf iT 
POSMRTNE OSTANKE CHOPINA 

BODO PRENESLI 
NA POLJSKO 

Odbor za kulturo poljskega Sej
ma je osvojil predlog, da se po
smrtni ostanki Frederica Chopina 
prenesejo iz Francije na Poljsko 
leta 1960 — ob 150-letnici rojstva 
slavnega komponista. Ostanke zdaj 
hranijo v Parizu, Poljaki pa žele, 
da bi posmrtni ostanki največjega 
poljskega komponista počivali v 
Vavelovem dvorcu v Krakovu, kjer 
so shranjeni posmrtni ostanki polj
skih kraljev in herojev. 

POTNIŠKA 
IN TRANSPORTNA LETALA 

ZA POLETE PREKO 
SEVERNEGA TEČAJA 

V Sovjetski zvezi so dali v pro
met nova potniška in transportna 
letala za polet preko Severnega te
čaja, ki dosežejo zelo velike hi
trosti. To »o letala »An-10«, kate
rih konstruktor je Oleg Antonov, 
ln letala »11-18«, ki Jih Je konstru
iral SergeJ Iljušin. 

BORBA PROTI 
PIJANČEVANJU NA DUNAJU 
Občinski svet na Dunaju se fe 

odločil, da bo odvzel pravico gla

sovanja kroničnim alkoholikom. Po 
novih predpisih osebe, ki so bile 
kaznovane zaradi pijančevanja več 
kot trikrat, in osebe, ki so nare
dile prestopek pod vplivom alko
hola, ne bodo mogle glasovati na 
občinskih volitvah. 

ŽENE NA HIMALAJSKIH 
VRHOVIH 

Prva mednarodna ekspedicija na 
Himalajo, ki jo bodo sestavljale 
same ženske, je objavila, da bodo 
poskusili osvojiti vrh Co Oju, ki 
je visok preko 8.000 metrov. 

T E L E V I Z I J S K O S N E M A N J E 
P R E S A D I T V E P A S J E G L A V E 
Vzhodnoberlinska televizija je 

pred dnevi prikazovala presa
ditev druge glave na telo ž ivega 
psa. Operacijo je Izvedel sovjet
ski kirurg Vladimir D e m l š o v v 
dvorani v z h o d n o n e m š k e Akade
mije znanosti. Trajala je 5 ur, 
na televiziji pa je bil njen čas 
skrajšan na 10 minut. V zak l juč 
ni fazi televizijskega filma se 
vidi, kako obe pasji glavi popi-
jeta nekaj kapljic mleka. K o 
mentator filma je nazadnje po
vedal, da je pes, na katerem so 
to operacijo Izvedli, ž ive l š e še s t 
dni. 

malno na Zemlji . V majhnem satelitu bo 
pilot v atmosferi, v kateri bo znosna tem
peratura in normalni zračni pritisk. Ra
zen tega bo pilot razpolagal z zadostnimi 
•količinami hrane in vode in bo v stalni 
radiofonski zvezi s postajami, k i bodo i 
Zemlje spremljale njegov let. V steni sa
telita ne bo nobenega okna ali odprtine, 
skozi katero bi on lahko opazoval, kaj se 
okrog njega dogaja, pač pa bo s poseb-
aimi napravami, podobnimi periskopu na 
podmornicah, videl , kaj se tam dogaja. 
Ce bi se takoj po vzletu zgodilo kaj ne
predvidenega, bo pilot lahko prižgal ra
keto za reševanje in se nepoškodovan 
»pustil na Zemljo. 

Dokler bo satelit s pilotom krožil po 
svoji poti okrog Zemlje, pilot ae bo imel 
kaj delati. Skozi periskop si bo lahko 
ogledoval okolico in se s pomočjo radij
ske zveze pogovarjal s postajami na Zem
l j i . Ko pa bo prišel signal z Zemlje ali 
ko se bo pilot sam za to odločil, se bo 
vžgala druga raketa, k i bo ves satelit 
obrnila za 180 stopinj, tako da bo njea 
zadnji del postal sprednji. Za tem bodo 
začele delovati tako imenovane retro-ra-
kete, k i bodo zmanjševa le hitrost pri spu
ščanju satelita na Zemljo. 

To bo obenem tudi najbolj kr i t ičen tre
nutek. Z zmanjševanjem hitrosti v krogu 
okol i Zemlje se bo začel satelit po k r i v i 
poti spuščat i k Zemlji in njeni atmosferi. 

N o v o s t i v m e d i c i n i 
Medic inski strokovnjaki so lani uradno 

pTiznali, da je po bolnišnicah pustoši la 
kužna kl ica , k i je odporna proti najbolj
šim antibiotikom, k i so njen razvoj celo 
pospeševal i . Gre za tako imenovani »zlati 
stafilokok«, k i so ga zdravniki napadli na 
vsej črti . 

»Stafilococus aureus« zlahka prodre v 
tako imenovane k i rurške rane in v pljuč
no tkivo, kjer povzroči gnojno vnetje. 
Skupno število smrtnih primerov, k i j im 
je botrovala ta kl ica , verjetno ne bo ni
k o l i povsem znano. 

Amer iško zdravn iško d ruš tvo je opozo
rilo svoje č lane na vrsto varnostnih 
ukrepov, na katere so spričo uč inkovi t ih 
antibiotikov že marsikje povsem pozabili . 
Prav zato se je razvil omenjeni stafilo
kok. Ob prvih znakih nevarnosti so me
dicinski strokovnjaki pospešil i raziskave, 
da bi našli antibiotik, k i uničuje to k l ico . 
Po nekaj poskusih se je uvel javi l kana-
micin. 

Ob koncu minulega leta je imela medi
cina že dokaj zanesljivo sredstvo za boj 
proti temu stafilokoku. Pr i tem pa je na
stalo vprašan je , al i se smejo zanemarjati 
varnostni ukrepi tudi v prihodnje, ker ni 
Izključeno, da se bo kar na lepem poja
v i la nova bakterija, k i bo še nevarne j ša 
bodo našl i uč inkov i t ega ant ib iot ičnega 
kot stafilokok in proti kateri nemara ne 
sredstva. 

V na j redkejše plasti atmosfere mora pri
ti s hitrostjo preko 30.000 km aa uro, ki 
bi zadostovala, da se zaradi trenja satelit 
in pilot pretvorita v žareči plin. V tem 
trenutku bodo opazovalci na Zemlji v i 
deli satelit kot svetel meteorit, medtem 
ko bo pilot za kratek čas zaradi hitrega 
zmanjševanja hitrosti izpostavljea moča i 
gravitacijski s i l i . 

Ce bosta satelit ia pilot preživela to 
kri t ično obdobje, potem bo satelit posto
poma zmanjšal svojo hitrost na hitrost 

zvoka la potem ne bo več nit i za 
niti za satelit večje nevarnosti. MaojSe 

padalo, ki se bo avtomat ično sprožilo, » 9 

še zmanjšalo hitrost satelita, nazadnje 
se bo odprlo še veliko padalo, s pomočj* 
katerega se bo satelit počasi spustil a» 
Zemljo. 

Amerikanci predvidevajo, da »odo t i 
satelit s č loveško posadko lahko izstre
l i l i leta 1961 z baze Cape Canaveral a« 
Flor idi . Ne izključujejo pa možnosti , «» 
jih bodo s tem poskusom prehiteli Rust 

V i 

TE2AVE S PISANJEM ZGODOVINE AFRIKE 
Študentje, ki proučujejo zgodovino Afrike, so se doslej vedno srečavali 

c veliko oviro — s popolnim pomanjkanjem Izvirnih dokumentov. Naj
zgodnejšo dokumente predstavljajo namreč pripovedovanja ljudi iz drugih 
delov sveta — potnikov, trgovcev, osvajalcev in misionarjev. 

Bilten UNESCO objavlja poročilo o poskusu, da se napiše popolna 
zgodovina Črnega kontinenta, ki ne bo temeljila na pripovedovanjih la 
vtisih tujcev, ampak izključno na domačih podatkih. Bilten govori o priza
devanjih dr. K. O. Dikea, profesorja igodovine na Ibadanski univerzi v 
Nigeriji, ki namerava najprej napisati zgodoviao relativno majhne dežele 
Benin v srednji Nigeriji, pri čemer bo uporabljal ves razpoložljivi arhivski 
material ln zgodovinske podatke, ki jih vsebujejo umetniška dela ln arheo
loška nahajališča. Deželo Benin Je izbral zato, ker Je imela nekoč v zgodo
vini točno določeno ozemlje, od koder Je z osvajanji, pa tudi po mirni poti 
širila svojo oblast na večji del južno Nigerije. Ze zdaj Je zbranega precej 
gradiva o zgodovini pokrajine Benin. Razen dokumentov Portugalcev, ki so 
prvi prodrli v ta kraj koncem 15. stoletja, so ohranjeni tudi holandskl, fran
coski, angleški, danski In nemški dokumenti. Znani so kraji, kjer so se 
nekoč dvigale mogočne palače in cerkve, hiše preživelih plemenskih pogla
varjev pa predstavljajo ključ za razumevanje stare arhitekture. 

Delo za pisanje zgodovine Benina se je začelo že leta 1956 pod vodstvom 
profesorja Dikea, ki mu pomaga ekipa mladih arheologov ln zgodovinarjev. 
Profesor Dike upa, da bodo to metodo kasneje uporabili za raziskovanje 
zgodovine drugih delov Afrike in da bo končni rezultat teh prizadevanj 
zgodovina vseh afriških pokrajin. 

J 

STARO SE UMIKA NOVEMU 
Pred dobrim tednom so na Javorniku razstrelili staro fužinsko graščino. Graščina 
na Javorniku Je bila zgrajena okoli leta 1630. Prvi lastniki so bili PossarellL 
kasneje pa Bucelleni, Mosconi, Garzoni, Zoisi in Kranjska industrijska družba. 
Na dosedanje mesto graščine se bo razširila valjarna 2400, ki Je začela obratovati 

že pred leti. V ozadju valjarna 2400 
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Dominik se je težko spustil na svoj stol in Ana 
je začela moliti. Pavle je odložil nekakšen počečkan list 
papirja in prisedel. Dominik je med molitvijo ogledoval 
nagačene ptiče na steni, potem pa je segel v skledo in 
si začel nakladati vročih krapov. Ana ga je hudo pogledala. 
Dominik se je prezirljivo namuznil. Naj gleda! Presneto 
tercijalska je postala na starost! Vendar pa je dolžan da
jati sinu in Vidi dober zgled — in slabe volje je odložil 
nož in vilice. 

Večerjali so molče. Ko je Dominik po večerji izpil 
kavo, si je prižgal cigareto in se udobno zleknil na stolu. 
Pogledal je na uro — za k Jarmu je bilo še prezgodaj. 
Razmišljal je, kako bi prepričal mojstre, da je Družba nekaj 
pogubnega in da se motijo, če mislijo, da jim potem ne bo 
več treba stati v praznih vigencih. Ne bo lahko. Morda bi 
bilo bolje, če bi vplačal velik delež in se tako spravil v 
vodstvo Družbe. A tudi to je tvegano. Ko bi se vsaj mogel 
dokončno odločiti! 

»Ana,« je rekel, »prinesi računsko knjigo!« 
Žena ga je začudeno pogledala, potem pa položila pre-

denj debelo, rdeče obrezano, računsko knjigo. »Kaj pa bi 
ravd vedel?« 

»Koliko dobička je bilo v preteklem letu?« 
Pavle je ošinil očeta z rahlo posmehljivim pogledom, 

a je takoj povesil oči in se spet zagledal v svoj počečkani 
list. Ana si je nataknila naočnike, toda ni odprla knjige, 
temveč je mirno rekla: 

»Saj vendar veš, da smo lani imeli tristo kron izgube.« 
Dominik je prikimal. »Saj,« je rekel. »Blago je oble

žalo. Zdaj je pomlad, pa se še zmeraj nič ne gane. Ne vem, 
kfidko se bomo izvlekli iz te kaše.« 

»Blago je tudi denar,« je mirno, brezskrbno rekla Ana. 
Začutila je, da ima Dominik spet svoje težke čase. Zadnja 
leta se je večkrat zgodilo, da je kupčija zastala in takrat 
je bil zmeraj nataknjen. Potem pa se je vselej spet odprlo 
in Dominik je bil dobre volje. 

»Blago ni gotovina. Pri kupčiji potrebuješ gotovino,« 
jo je rezko zavrnil Dominik. 

»A saj imamo denar od prejšnjih let!« 

»Denar . . . Denar!« je jezno bruhnil Dominik. »Samo 
načneš ga, pa ti skopni kot sneg spomladi!« 

Stenska ura je udarila osem. Zategli udarci so se raz
suli po morečem, napetem vzdušju. Pavle je vstal in po
gledal Vido. 

»Ali si se naučila svojo vlogo?« 
»Kaj pa je spet?« je nataknjeno vprašal Dominik. 

»Ali še ne bo konca teh neumnosti? Jaz, fant moj, v tvojih 
letih niti mislil nisem na kaj takega! Moral sem trdo de
lati!« 

»Takrat so bili drugi časi,« je hladno odvrnil sin in se 
začel odpravljati. Vida je pobrala posodo z mize in nekam 
preplašeno prhnila ven. 

Ana je skušala Dominika pomiriti. »Mladi ljudje mo
rajo imeti veselje,« je rekla. »Končno Pavle tudi dela.« 

»Jaz sem v njegovih letih držal kladivo v rokah od 
štirih zjutraj do trdne noči,« je godrnjavo menil Dominik. 
Potem je vstal in segel po klobuku. 

»Greš zdoma?« je vprašala Ana. 
»K Jarmu. Zaradi tiste Družbe.« 

»A, to je. To te grize,« je neprizadeto menila Ana. 
Vzela je pletenje v roke in se pripravila, da bi delala. 

Dominik je užaljeno obstal za vrati. Rdečica mu je 
planila v obraz. 

»Mene grize, da. Saj drugega tako nobenega ne,« je 
rekel togotno in stopil na mostovž. Tam je globoko zajel 
zraka. Tako je pač. Zmeraj mora natežje skrbi nositi sam! 
Ana in Pavle se ne menita za nič!« Prekleto tako življe
nje!« je sunil skozi zobe, si potisnil klobuk na oči in šel. 

Kmalu za njim sta odšla tudi Pavle in Vida k skušnji 
za igro. 

Ana je sama obsedela v zgornji hiši. Urno je pretikala 
igle, potem pa je spustila pletenje v naročje in iz navade 
začela preudarjati, kaj bodo prihodnje dni delali. Mislila 
je na travnike, ki jih bo treba potrebiti in na zimsko oble
ko, ki jo je čas spraviti v omare. Razmišljala je mirno, 
preudarno, s privajenostjo voznega konja, ki natanko pozna 
svojo pot in vsakdanje delo. Ko pa je do podrobnosti dolo
čila delo za ves teden, jo je zgrabil občutek osamljenosti. 
Tudi to je bil občutek, ki jo pogosto spremlja, kljub temu 
pa se mu ni mogla privaditi. Ko bi bila vsaj Vida doma, 
da bi ne bilo tako samotno! Toda Vida in Pavle sta po
gosto odhajala v šolo — zdaj k pevskim vajam, zdaj k 
skušnjam za igro — in Dominik je ob večerih navadno 
posedal pri Jarmu. Pomislila je, da je bila pravzaprav vse 
življenje zelo samotna. Vzdihnila je. Spet so prihajale k 
njej misli, ki se jih je bala. 

Dejala si je, da ji je zdaj pravzaprav dobro. Dosti 
bolje, kot prejšnja leta. Bolje kot takrat, ko se je vila v 
mukah, ki jih ni mogla odložiti. Takrat, ko je Dominik noč 
ze nočjo ležal zraven nje v zakonski postelji, njo pa je 
spreletavala groza ob misli, da leži zraven morilca. Včasih 
je v sanjah govoril. Ana je brezumno prisluškovala, al 
ne bo izrekel besede, ki ji bo potrdila sumnjo. Slišala je 
praviti, da morilci v sanjah izpovedujejo svoj zločin. Toda 
nič takega se ni zgodilo. Dominik je kdaj pa kdaj zinil 
nekaj nesmiselnih besed, smejal se je v spanju, toda ni
koli ni omenil Aleša in podrezane vrvi. Včasih sama ni več 
vedela, kaj naj si misli. Tako rada bi bila verjela, da se 
je zgodila nesreča, pri tem pa je zme/aj vedela, da slepi 
samo sebe. 




